
OSVOBOZENÍ
Desítky aktérů i kusů histo-
rické vojenské techniky na-
bídla 1. května akce připo-
mínající osvobození ČSR  
v roce 1945.
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PARKOVÁNÍ
Ve snaze přispět ke zklid-
nění dopravní situace na 
náměstí vstoupilo město  
v jednání s dopravci. Vý-
sledkem je dohoda.

str. 3

 ČERVEN 2024

FESTIVAL
Premiéra Pojizerského fo-
klorního festivalu v Mnicho-
vě Hradišti se vyvedla. Že 
by nám právě vznikla nová 
tradice?
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Brána do Českého ráje je otevřená! Vydejte se
na Horku za výhledy i originálním poesiomatem

KVETEN BOHATÝ
NA SETKÁNÍ

Milí Hradišťáci,

ohlédnu-li se za letošním květnem, napadá mě, že šlo o měsíc bohatý na 
setkání, spojování a propojování. 

Krásné počasí nám zpříjemnilo stavbu májky, což je událost, při které 
je třeba se spojit i fyzicky – silných a ochotných rukou bylo naštěstí dosta-
tek. Stejně tak i dětí a dalších účastníků. 

Téma spojení se, společného boje proti zlu a jeho následná porážka, 
to jsou  momenty, které si připomínáme každoročně v květnu v rámci vý-
ročí konce 2. světové války. Věta o tom, že nemáme zapomínat svou his-
torii, abychom nebyli odsouzeni k jejímu opakování, tu zaznívá pravidelně  
a letos tomu nebylo jinak. Přesto ani v nejmenším nejde o klišé.

Otevření lávky přes dálnici bylo dokonce o fyzickém spojování – Hu-
sova alej je opět celistvá a cesta na Horku otevřená. A lávka je opravdu 
nádhernou spojnicí. Nabízí a otevírá nové možnosti kam vyrazit na pro-
cházky a výlety a odhaluje zapomenuté pohledy na město a jeho okolí. 
V neposlední řadě mnohým pamětníkům navozuje vzpomínky – věřím, 
že samé krásné. Mladším pak možná poskytne důvod se na Horku třeba 
úplně poprvé vypravit a poslechnout si poesiomat.

Stovku vystupujících a odhadem na tři tisíce návštěvníků spojil Po-
jizerský folklorní festival. Vzniká v našem městě nová tradice? Letošní 
ročník se líbil a diváky přilákal, tak uvidíme... 

Květen byl plodný a díky všem výše uvedeným událostem veskrze 
pozitivní. Tak ať se můžeme z podobně radostných dnů těšit i v červnu! 
Vždyť za chvíli tu budeme mít léto, prázdniny a zaslouženou dovolenou.

Jiří Plíhal, starosta města

INZERCE
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Oblouková konstrukce více než 50 
metrů dlouhé lávky pro pěší a cyk-
listy se nad dálnicí D10 u Mnichova 
Hradiště klene již od podzimu. Po 
drobných dokončovacích pracích  
a úpravě přístupových cest proběhlo 
v pondělí 13. května za nádherné-
ho slunečného počasí slavnostní 
otevření lávky, jehož součástí bylo 
rovněž představení mnichovohra-
dišťského poesiomatu.

„O obnově pěšího spojení  
s Horkou se mluvilo během posled-

ních více než 30 let mnohokrát.  
V tomto kontextu je až s podivem, 
jak málo času uběhlo mezi roz-
hodnutím, že lávku postavíme, a 
jejím otevřením. Výsledek je krásný  
a mám z něj obrovskou radost kdy-
koliv lávku cestou po dálnici míjím,“ 
nechal se slyšet starosta Jiří Plíhal.

Také místostarosta Ondřej Lo-
chman nešetřil chválou. Velký dík 
adresoval Nadačnímu fondu Škoda 
Auto, který sehrál na začátku zásad-
ní roli – inicioval vznik prověřovací 

studie, na základě které dalo za-
stupitelstvo města projektu zelenou. 
Ve výsledku přispěl NFŠA na lávku 
částkou přesahující čtyři miliony ko-
run. Společně se Státním fondem 
dopravní infrastruktury, jenž na in-
vestiční akci uvolnil 29,5 milionu, se 
tak jedná o dva klíčové partnery, bez 
nichž by lávka nevznikla. Celkové 
náklady činily 36 milionů korun.

Ředitel NFŠA Ladislav Ku-
čera podotkl, že úlohou nadační-
ho fondu je právě stavění mostů,  

a to především v symbolické rovině.  
V tomto případě se však jedná o 
velmi hmatatelnou ocelovou stavbu, 
která bude mít jak turistický, tak do-
pravní význam. Martin Hrdlička, člen 
správní rady NFŠA, pak připomněl 
místního malíře Josefa Marka a jeho 
obraz Husovy aleje z doby, kdy alej 
ještě nebyla přerušená a město kon-
čilo hned za nádražím. „Velice mě 
těší, že alej dnes nekončí propastí, 
jako tomu dlouho bylo, ale opět ně-
kam vede,“ dodal Hrdlička.          ...2

Po slavnostním otevření lávky přes dálnici v pondělí 13. května následoval společný přesun k poesiomatu vzdálenému od lávky asi 200 metrů. Foto: V. Vopat

Stavba mostu na Klášter 
pokračuje podle harmonogramu
Práce na novém silničním mostu 
přes Jizeru na silnici II/268 mají být 
hotové do 30. listopadu 2024. Zho-
tovitel již zrealizoval všechna mostní 
pole, a dosavadní postup stavby tak 

INZERCE

naznačuje, že termín bude dodržen. 
Pokud to počasí dovolí, hned po ote-
vření mostu se rozběhne celoplošná 
oprava silnice III/26815 na Klášter. 
(wes) 

ˇ
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

SDÍLENÁ KOLA BUDOU POKRAČOVAT, HLEDÁ SE DODAVATEL
Řada místních se zařadila mezi pravidelné uživatele sdílených kol, 

které v posledních letech do města dodávala společnost Nextbike. Té le-
tos končí smlouva, a tak probíhá soutěžení nového dodavatele. Toho Mni-
chovo Hradiště hledá ve snaze zajistit si výhodnější podmínky společně 
s Mladou Boleslaví, Kosmonosy, Bradlcem, Řepovem či Kolomuty. Nový 
dodavatel a konkrétní podmínky budou známé v červnu. 

RADA DOPORUČUJE ODKOUPIT POZEMEK OD ZD BŘEZINA
Mezi městem a ZD Březina probíhají již delší dobu jednání o možném 

odkupu pozemku v katastrálním území Podolí. Nyní je na stole konkrétní 
návrh. Zemědělské družstvo nabídlo městu pozemek v sousedství klu-
bovny Mysliveckého sdružení U Obůrky ve východní části obce. Rada 
města doporučuje zastupitelstvu odkoupit pozemek o výměře cca 2500 
m2 za cenu 233 Kč za metr. Na pozemku, jenž má charakter trvalého 
travního porostu, by mohlo výhledově vzniknout prostranství pro veřejné 
akce a také hřiště.

ZAČÍNÁ SE PROJEKTOVAT MODERNIZACE HALY BIOS
Sportovní hala BIOS brzy oslaví 40. výročí uvedení do provozu, mo-

dernizaci a větší rekonstrukci si tak nepochybně zaslouží. Město v tomto 
směru podniklo první krok, když vybralo projektanta, který modernizaci 
připraví na papíře. Bude jím Jan Hošek, s nímž město spolupracovalo již 
na přípravě rekonstrukce odborných učeben na ZŠ Studentská. Předmě-
tem modernizace bude předně snížení energetické náročnosti a takové 
úpravy, které umožní celoroční využívání sportovního zařízení. Počítá se 
se zastíněním, úpravou podlahy nebo s výměnou svítidel. Modernizace 
by měla proběhnout do roku 2029, a to tak, aby jen minimálně omezila 
užívání haly.

 
STUDIE ADAPTACE DOMU U HROZNU NA MUZEUM JE HOTOVÁ

Rada města odsouhlasila finální podobu architektonické studie adap-
tace domu U Hroznu pro potřeby městského muzea. Studii připravilo stu-
dio re:architekti a její podobu opakovaně připomínkovali zástupci města, 
městského muzea i další členové pracovní skupiny. Město nyní připraví 
a vypíše výběrové řízení na projekční práce. Kompletní studie, která na-
značuje, jak bude muzeum v domu U Hroznu vypadat, je k dispozici na 
webu města.

PARKY V PODZÁMČÍ I V HNĚVOUSICÍCH BUDOU LETOS HOTOVY
Společnost Zahradnický servis s.r.o. z Bakova nad Jizerou uspěla 

hned ve dvou výběrových řízeních a bude realizovat parkové úpravy ve 
dvou lokalitách. V Hněvousicích firma zrealizuje parkové úpravy a osa-
dí mobiliář na proluce mezi domy realizovanými v 5. etapě výstavby za 
zámkem, zároveň provede druhou etapu úprav parku kolem kašny v pod-
zámčí. V Hněvousicích vznikne na zelené louce zcela nový park, který 
v místní části tak dlouho chyběl, v okolí kašny firma vybuduje schodiště 
spojující Arnoldovu ulici s pěšinou vedoucí podél zámecké zdi a dokončí 
úpravu sítě cestiček.

NOVÉHO POVRCHU SE DOČKÁ TAKÉ VĚTRNÁ ULICE
Město již dříve uzavřelo smlouvu se společností COLAS, jejímž 

předmětem byla obnova povrchů několika místních komunikací, Řado-
vé, Nákladní (tady práce proběhly už v květnu) a Orlické. Díky tomu, že 
zhotovitel nabídl velmi příznivé jednotkové ceny, rozhodlo město zakázku 
rozšířit. Na základě dodatku smlouvy se tak nového povrchu dočká také 
ulice Větrná.

MĚSTO PODPOŘILO RYBÁŘE SE SNÍŽENOU POHYBLIVOSTÍ
Místní organizace Českého rybářského svazu připravuje u Jizery 

vznik bezbariérového místa pro rybaření. Město se do tohoto počinu 
zapojilo a věnovalo rybářům použité betonové panely, které se stanou 
základem nového plata.

V ZÁŘÍ SE ŽÁCI PROJDOU PO NOVÉM DLÁŽDĚNÍ
Prostranství před hlavním vchodem do budovy ZŠ Studentská se do-

čká obnovy. Během letních prázdnin bude místo nově vydlážděno. Doda-
vatelem zakázky v hodnotě 670 tisíc Kč bez DPH bude mladoboleslavská 
Správa komunikací s.r.o.

DÍKY VÝJIMCE POJME ŠKOLKA CELKEM 322 DĚTÍ
Radní schválili Mateřské škole Mnichovo Hradiště výjimku z počtu 

dětí pro školní rok 2024/2025. Celkově tak všechna tři pracoviště školky 
pojmou 322 dětí. Kapacita  školky v Mírové ulici se zvýší o čtyři místa,  
v Jaselské o 12 míst a ve Veselé o jedno místo. 

Brána do Českého ráje je otevřená! Vydejte se
na Horku za výhledy i originálním poesiomatem
...dokončení z titulní strany

„Před měsícem jsem tady potkal 
starší pár, který se po lávce pro-
cházel. Pán s paní mi prozradili, že 
na tomhle místě měli před lety prv-
ní rande, že si tu dali první pusu,  
a zmiňovali, jak jsou rádi, že se sem 
díky lávce opět dostanou,“ popsal 
Lochman. 

Podobných příběhů bylo možné 
v rámci slavnostního otevření slyšet 
vícero. Lávka pomohla po takřka 
čtyřiceti letech zacelit ránu, kterou 
v krajině zanechala dálnice D10. 
Ta přinesla obcím a městům, kolem 
nichž vede, mnoho dobrého, stala 
se však také jen obtížně překroči-
telnou bariérou. Symbolem tohoto 
zásadního rozdělení se v Hradišti 
stala Husova lipová alej vedoucí na 
Horku. Právě možnost být součástí 
jejího opětovného scelení přilákala 
k účasti na projektu renomovaného 
architekta Josefa Pleskota a jeho AP 
atelier.

„Do konce života chci už dělat 
jen věci, které opravdu mají smysl. 
Tady to smysl má, to zcela jedno-
značně, a já jsem moc rád, že jsem 
tuhle práci mohl vykonat. Ať lávka 
slouží,“ nechal se slyšet architekt, 
mezi jehož nejznámější realizace 

patří proměna oblasti ostravských 
Dolních Vítkovic.

Lávku postavila stavební spo-
lečnost BREX ve spolupráci s od-
borníkem na mostní konstrukce, 
společností EXCON. Její zástupce 
Dalibor Gregor konstatoval, že mo-
staři koncipují své stavby tak, aby 
vydržely sto let. Nové lávce popřál, 
aby se po ní chodilo i po uplynutí 
této doby.

Ke slavnostní atmosféře setká-
ní, kterého se zúčastnilo více než 
dvě stě lidí, přispěla živá hudba  
v podání Pojizerských trubačů, ob-
čerstvení v turistickém stylu – vedle 
řízků či sekané byla na čepu kofo-
la nebo pivo věnované Pivovarem 
Klášter – a také již zmiňované před-
stavení mnichovohradišťského poe-
siomatu, o které se postaral Ondřej 
Lochman, Ondřej Kobza, duchovní 
otec poesiomatu, a Martin Weiss, 
který se společně s Janou Dumko-
vou a Janou Jedličkovou podílel na 
dramaturgii tohoto mnichovohradišť-
ského „jukeboxu na poesii“. Vzhle-
dem k jeho umístění na prostranství 
s výhledem do krajiny se poesiomat 
může stát cílem vycházek na Horku, 
kterým dnes již nic nestojí v cestě. 

Martin Weiss

Na první pohled připomíná poe-
siomat periskop. Málokdo by řekl, 
že masivní kovová roura ukrývá 
něžné verše, hudbu, která chytí za 
srdce, nebo velké i malé příběhy. 
To vše s bytostným vztahem k Mni-
chovu Hradišti a Českému ráji.

Za konceptem poesiomatu 
stojí Ondřej Kobza a jeho spolek 
Piana do ulic. Od roku 2015, kdy 
byly v Praze představeny první dva 
„jukeboxy na poesii“, vyrostlo po 
celé České republice už pět desí-
tek těchto zařízení, jejichž smys-
lem je jednak reprodukovat básně 
a další literární útvary, ale také 
podtrhovat genia loci konkrétních 
lokalit. Každý poesiomat má přitom 
vlastní dramaturgii, často se na její 
tvorbě podílí místní komunita. Tak 
tomu bylo i v Mnichově Hradišti.

V mnichovohradišťském poe-
siomatu se můžete zaposlouchat 
do básní Josefa Brože, Martiny 
Bachové nebo Karla Tomana, do 
písní v podání Zvonků, kapely 
Diskant či Hradišťanu, do duetu 
operních pěvců Jany a Miloše Ho-
rákových, do Smetanovy skladby Z 
domoviny v podání houslisty Jana 
Adama a klavíristy Martina Fily, 
ale také do řady stop s mluveným 

slovem. V nabídce je úryvek ze 
hry Poklad na Valečově divadelní-
ho spolku Tyl Mnichovo Hradiště, 
zanícené vyprávění Pavla Kver-
ka o ptačích obyvatelích Horky, 
četba z dobového průvodce po 
Mnichovohradišťsku z roku 1913, 
popis bitvy u Mnichova Hradiště za 
prusko-rakouské váky, vzpomínky 
Jana Touše na Mnichovo Hradiš-
tě začátku 20. století, cisterciácký 
chorál a představení nejstarších 
dějin města nebo archivní pořady 
věnované LIAZu či sesuvu půdy, 
který znamenal zánik osady Kav-
čina. Poesiomat také představuje 
loutkoherce Františka Pešána  
a Štěpána Tučka, texty Karla Hyn-
ka Máchy nebo Jarmily Glazarové.

Mnichovohradišťský poesio-
mat naleznete na konci Husovy 
aleje pod starou vrbou. Příjemné 
místo, které hodlá město ještě dále 
zvelebit, nabízí v horkých dnech 
stín, výhled na věže radnice, kos-
tela a zámku i na další dominanty 
okolní krajiny.

A jak poesiomat uvést do 
provozu? Stačí několikrát zatočit 
klikou a pak už jen opakovaným 
stisknutím tlačítka vybrat požado-
vou nahrávku.

Poesiomat: verše, hudba, příběhy...

Digitalizace na odboru dopravy v praxi
Mezi Městským úřadem Mnichovo 
Hradiště, konkrétně jeho odborem 
dopravy, a Ministerstvem dopravy 
ČR probíhá prakticky již od roku 
2018 živá spolupráce. Ta se dosud 
týkala například zavádění digitálních 
fotografií a podpisů, elektronických 
žádostí o řidičský průkaz nebo elek-
tronických podání žádostí na úseku 
agendy vozidel. V poslední době od-
bor spolupracuje převážně s Archi-
tektonickou a projektovou kanceláří 
Ministerstva dopravy, která se v rám-
ci resortu dopravy zabývá mimo jiné 
zvyšováním uživatelského komfortu 
v aplikacích, a to jak ve prospěch 
klientů, tak úředníků. Mnichovohra-
dišťský úřad je v tomto ohledu pro 
ministerské úředníky partnerem  
a pomáhá při zavádění nových ná-
strojů do praxe. Společným cílem 
je přitom rychlejší odbavení klientů 
a minimalizování nutnosti osobních 
návštěv úřadu.

Karel Váchal, zástupce digi-

tálního zmocněnce z Ministerstva 
dopravy, vyzdvihuje nadstandardní 
erudici úředníků v čele s vedoucím 
odboru Janem Podlipským, profesio-
nální, efektivní a respektující přístup 
k práci i klientům a v neposlední 
řadě funkční rezervační systém, kte-
rý město využívá a který šetří čas. 
Nutno podotknout, že toto sdílení 
zkušeností z praxe probíhá nad rá-
mec běžných povinností. Podobný 
model spolupráce má ministerstvo 
i s dalšími městskými úřady nejen 
ve středních Čechách, přesto jde 
o ukázku upřímného zájmu o další 
rozvoj uživatelského prostředí.

„Míra digitalizace roste. Vezme-
me-li řidičské průkazy, nejprve bylo 
možné elektronicky žádat pouze  
o jejich prodloužení, později o ná-
hradu ztraceného průkazu, dnes už 
je tato agenda digitalizovaná takřka 
kompletně. Převzetí dokladu však 
klient stále musí potvrdit na úřadě 
podpisem,“ popisuje aktuální praxi 

vycházející z legislativy Jan Podlip-
ský. Stále je tak prostor pro další vý-
voj, na kterém však již ministerstvo 
pracuje.

Vedle řidičských průkazů je 
možné učinit od února 2024 elektro-
nické podání také v agendě vozidel, 
například při přepisech vozidel. Po-
kud jej klient využije, ušetří tak nejen 
čas strávený vyplňováním formuláře, 
ale i peníze – zaplatí o 20 procent 
nižší správní poplatek. Toto podání 
je možné učinit přes Portál dopravy 
například z pohodlí domova, a to 
sedm dní v týdnu, 24 hodin denně.
Cílem digitalizace všeobecně je 
snižování počtu osobních návštěv 
klientů na úřadech a zrychlování 
procesů. Pokud je cesta na úřad ne-
zbytná, klienti mnichovohradišťské-
ho úřadu mohou využívat rezervační 
systém. Ze tří přepážek tu jedna ob-
sluhuje výhradně předem objednané 
klienty, další dvě klienty bez objed-
nání, a to pět dnů v týdnu. (wes)

Cena města 
pro mládež

V souvislosti s koncem školního roku 
připomínáme možnost nominovat 
žáky a studenty na cenu města pro 
mládež. Ta je udělována za mimo-
řádné studijní výsledky, mimořádné 
úspěchy ve sportovních a jiných 
soutěžích nebo  za soustavnou 
společensky prospěšnou činnost, 
například v oblasti dobrovolnictví. 
Nominovaný by měl být občanem 
Mnichova Hradiště nebo být žákem 
či studentem některé místní školy. 
Na ocenění lze navrhnout rovněž 
kolektivy. Mezi navrhovateli bývají 
nejčastěji jednotlivci, ale může se 
jednat i o školy, spolky či jiné insti-
tuce. Máte ve svém okolí mladého 
člověka, který svou prací dělá svět 
lepším? Někoho, kdo dosahuje ve 
svém oboru mimořádných výsled-
ků? Udělejte první krok, aby město 
takového člověka mohlo ocenit. No-
minační formulář naleznete na webu 
města. Ocenění budou předána  
v září na Sousedské slavnosti. (wes)

Rekonstrukce ulice Víta 
Nejedlého začne později
Podle původního plánu měla kom-
pletní proměna ulice Víta Nejedlého 
začít už letos v květnu. Vítězem vý-
běrového řízení se stala společnost 
COLAS, která však z projektu ještě 
před podpisem smlouvy vycouvala. 
Město tak zahájilo jednání se spo-
lečností SaM silnice a mosty a. s. z 
České Lípy, která se v tendru umís-

tila na druhém místě. Pokud bude 
spolupráce navázána, realizace 
investice plánované na dva roky by 
mohla začít na začátku prázdnin.

Rekonstrukci průtahu městem 
připravuje město v koordinaci s kraj-
skou správou silnic – město upraví 
uliční prostory, KSÚS provede re-
konstrukci vozovky. (wes)
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Město a přepravci se shodli, chtějí společně 
vyřešit zásobování podniků na náměstí
Na parkoviště před Klášterský hosti-
nec U Karlových Varů přijíždí dodáv-
ka. Parkovací místa jsou obsazená, 
a tak zastavuje vprostřed parkoviště. 
Řidič spouští zadní plošinu a vy-
kládá balíky, které míří do několika 
místních provozoven. Není jich málo,  
a tak se na parkovišti záhy tvoří fron-
ta zablokovaných automobilů sahají-
cí až do křižovatky u Hroznu...

Právě proti této nepřijatelné pra-
xi nyní Mnichovo Hradiště vytáhlo. 
Ve čtvrtek 18. dubna uspořádalo 
schůzku se zástupci většiny pře-
pravních společností a doručovatelů 
operujících ve městě, v rámci které 
hledalo oboustranně přijatelný mo-
del fungování.

„Chceme otevřít diskusi. Dopra-
va zboží a zásilek je důležitá, musí-
me ale najít takový model fungování, 
který nebude zasahovat do provozu 
města tak, aby doprava kolabovala,“ 
uvedl radní Ondřej Knobloch debatu 
týkající se zejména provozu na Ma-
sarykově náměstí a v širším centru 
města. „Jediný, kdo má výjimku ze 
zákona, je totiž integrovaný záchran-
ný systém,“ dodal Knobloch.

„Dříve měla každá provozovna 
rampu nebo přístup pro zásobování 
ze zadní strany. To už dnes neplatí. 
Rampy většinou zmizely při rozši-
řování a přestavbách provozoven,  
a tak býváme svědky i toho, že do-

dávky v ranní špičce zastavují na 
hraně křižovatky a řidiči vykládají 
zboží přímo ve vozovce,“ konstatuje 
starosta Jiří Plíhal.

Velitel městské policie Petr Ko-
žený seznámil asi tucet zástupců 
přepravních společností, mezi nimiž 
nechyběli zaměstnanci PPL, DPD, 
DHL Express, We-Do, Top Trans 
nebo České pošty, jednak s tím, 
že porušováním pravidel silniční-
ho provozu dochází k přestupkům,  
k ohrožování chodců i poškozová-
ní majetku města, ale představil  
i konkrétní návrh řešení – parkovací 
místa určená pro vozy přepravních 
společností.

Kurýři budou mít možnost za-
stavit na šesti místech: vedle stojanu 
Nextbike při výjezdu z parkoviště  

U Karlových Varů, na konci zálivů 
pro autobusy na obou stranách 
silnice v prostoru na náměstí, na 
prostranství mezi hlavní silnicí a so-
chou Budovce před lékárnou, před 
bývalým hotelem Zlatá hvězda a v 
Poříčské ulici vedle večerky. 

Navržené řešení bylo jedno-
značně přivítáno. Zástupci přeprav-
ních společností bez výjimky její 
uspořádání kvitovali a potvrdili, že 
Mnichovo Hradiště je první samo-
správou, která k podobné diskusi 
vyzvala. Město dopravcům následně 
dalo k dispozici materiály, na zákla-
dě kterých byli jednotliví kurýři pro-
školeni. Přestože i v dalších týdnech 
k excesům docházelo, obecně došlo 
k jednoznačnému zlepšení situace.

Schůzka a z ní vzešlé ujednání 

je ale jen prvním krokem na cestě  
k lepší organizaci dopravy na ná-
městí. Zástupci města se po schůz-
ce obrátili rovněž na provozovatele 
podniků na náměstí a upozornili je 
na to, že i po nich bude město chtít, 
aby si zásobování zorganizovali tak, 
aby nedocházelo k přestupkům proti 
dopravním předpisům. Městská po-
licie se na dodržování oboustran-
ně schválených pravidel nyní více 
zaměří. Přesto je jasné, že půjde  
o delší proces. 

Výzva směřuje i k veřejnosti. 
Pokud si vyzvedáváte zásilku, mějte 
na paměti, že je třeba respektovat 
pravidla silničního provozu. Zasta-
vení na nevhodné místě, i když by 
to mělo být „jen na minutku“, je po-
řád přestupkem. U výdejních míst 
jsou parkovací místa vždy v dochozí 
vzdálenosti.  

Závěrem jedna prosba. Pokud si 
objednáváte doručení zboží na sou-
kromou adresu v natolik specifické 
lokalitě, jako je náměstí, vycházejte 
si s kurýry přepravních společností 
vstříc. Pokud vás doručovatel požá-
dá, zda si pro balík můžete přijít na 
vyhrazené místo, a je to jen trochu 
možné, pokuste se mu vyhovět. I vy 
tak můžete přispět ke klidnější do-
pravě v centru města.

Martin Weiss

Zásobovací vozy mohou po domluvě nově parkovat i v zálivech před radnicí.

Klimatizační loučky, aby 
se ve městě lépe dýchalo
Podobně jako v minulých letech 
přistoupí správce městské zeleně  
v nadcházejících měsících k ome-
zení sečení trávy. Ve městě tak opět 
začínají vznikat takzvané klimatizač-
ní loučky, které pomohou bojovat  
s horkem a nabídnou útočiště hmyzu 
a dalším drobným živočichům.

Jak zmiňuje Luboš Dvořáček, 
jehož firma se o veřejnou zeleň ve 
městě stará, kolem chodníků a ko-
munikací bude tráva posečena níz-
ko, aby nebránila pohybu. Tam, kde 
to však podmínky umožňují, napří-
klad na větších zelených plochách 

na sídlištích, budou ponechány 
pásy neposečené trávy. Jak ukazují 
měření, teplotní rozdíl v posečené  
a neposečené trávě totiž může činit 
i 20 stupňů Celsia. Tato úprava pra-
xe sníží míru odparu vody z půdy, 
pomůže chránit kořenové systémy 
stromů a dřevin a zlepší mikroklima 
vybraných lokalit. Až se léto nachýlí, 
budou všechny tyto plochy poseče-
ny opět standardním způsobem.

Klimatizační loučky vzniknu ve-
směs přímo ve městě, v ojedinělých 
případech se však mohou objevit i v 
některých místních částech. (wes)

Meloun pro Hradiště: ve 2. ročníku se o vaše hlasy 
uchází devět návrhů, podpořit je můžete do 10. června

A je tu finále. Od 27. května mají 
všichni obyvatelé Mnichova Hradiště 
a jeho místních částí možnost hlaso-
vat o finalistech 2. ročníku Melounu 
pro Hradiště. Které návrhy se o mi-
lion korun z rozpočtu města podělí 
tentokrát?

Klienti Domova Modrý kámen 
by se mohli brzy dočkat nové podo-
by parku obklopujícího domov senio-
rů. Právě jeho úprava je předmětem 
návrhu Rozkvetlý a bezpečný park 
Věry Bělíkové. Jana Jedličková by 
ráda rozšířila nabídku herních prvků 
a vyžití pod širým nebem, a to hned 

dvěma projekty. Bezpečné houpač-
ky pro batolata by mohly přibýt na 
dvou hřištích ve městě, kuličkodráha 
ve svahu mezi domy v Lidické ulici 
by nabídla celoroční vyžití pro malé  
i větší děti. Maxim Maděra se za-
sazuje o osvětlení pěšiny mezi ná-
dražím a kaštankou. Jan Nohýnek 
a Martina Kulíková by rádi získali 
podporu pro vyvoření muralu, vel-
koformátové malby, na zadní straně 
fasády školní budovy na náměstí, 
která by tematicky dotvořila komplex 
Mírové ulice. Linda Žídková repre-
zentuje místní majitele psů a navr-

huje vybudování Psího parku na Sa-
labce. Pavel Svatuška přihlásil návrh 
Multifunkčního hřiště Lhotice a jistě 
bude mobilizovat sousedy ze Lhotic. 
U sousedů z Hněvousic bude jistě 
hledat podporu Miroslav Zezula, kte-
rý usiluje o zpevnění cesty od zámku 
vedoucí do Hněvousic. Devítku návr-
hů uzavírá Karel Hubač a jeho návrh 
na záchranu studny s ruční pumpou  
v prostoru za budovou pošty.

Hlasovat je možné až do 10. 
června, a to prostřednictvím apli-
kace Munipolis. Využít lze rovněž 
nabídku asistence při hlasování, a to 

v městské knihovně a informačním 
centru. Do Domova Modrý kámen 
a DPS vyrazí koordinátoři Melounu 
pro Hradiště a zájemcům s hlaso-
váním pomohou v pohodlí jejich 
domovů. 

Při hlasování je možné udělit až 
tři hlasy, přičemž po rozdělení dvou 
hlasů kladných je možné udělit i je-
den hlas záporný. Tento mechanis-
mus má zajistit, aby vítězily takové 
návrhy, na kterých panuje všeobec-
ná shoda.

Martin Weiss

Omluva za sníženou 
kvalitu minulého vydání
Taková situace za těch devět let, co 
Kamelot vychází, ještě nenastala.
Krátce poté, co tiskárna doručila do 
města celý náklad květnového zpra-
vodaje města, jsme zaregistrovali, 
že vydání není v obvyklé kondici. 
Třebaže titulní strana ještě vypadala 
standardně, hned na další straně za-
čaly problémy. Nečitelné fotografie  
a další obrazové přílohy, rozsypaná 
grafika, chybějící prvky...  

Vydání bylo okamžitě reklamo-
váno a tiskárna pochybení uzna-
la. Okamžik přicházelo v úvahu 
zastavení již zadané distribuce, 
nový tisk celého nákladu a pak te-

prve opakované objednání roznosu  
u České pošty. Za těchto podmí-
nek by se však zpravodaj k většině 
čtenářů dostal až v druhé polovině 
měsíce. Vzhledem k tomu, že tex-
tová část ani inzerce pochybením 
neutrpěly, rozhodli jsme se k distri-
buci defektního vydání, a to s velkou 
omluvou. 

Za nepovedené vydání si tiskár-
na nic neúčtovala a přijala taková 
opatření, aby se podobný problém  
v budoucnu neopakoval. Redakce 
se za sníženou kvalitu minulého vy-
dání rovněž omlouvá. (wes)

V červnu proběhnou volby 
do Evropského parlamentu
Ve dnech 7. a 8. června se konají  
v ČR volby do Evropského parla-
mentu. V pátek 7. června budou 
volební místnosti otevřené od 14 do 
22 hodin, v sobotu 8. června pak od 
8 do 14 hodin.

Nově zvolený parlament by měl 
čítat 720 europoslanců, ČR v něm 
bude mít 21 zástupců. O hlasy voličů 
se uchází 30 politických uskupení.

Volit může každý občan ČR  

a také každý občan EU, který ale-
poň v druhý den voleb dovrší 18 let. 
Každý volič může zvolit jedno kan-
didující uskupení a zároveň udělit 
až dva preferenční hlasy vybraným 
kandidátům.

Volební lístky obdrží každý vo-
lič nejpozději tři dny před konáním 
voleb, sadu volebních lístků bude 
možné obdržet i přímo ve volebních 
místnostech. (wes)

Socha Jana Nepomuckého 
se do Veselé vrátí v červnu
Už více než půl roku zeje ve Veselé 
podstavec, na němž stála socha sv. 
Jana Nepomuckého, prázdnotou. 
Originál sochy si v listopadu loňské-
ho roku odvezl do své dílny v Kolíně 
akademický sochař Martin Kulhánek 
a od té doby pracuje na věrné kopii. 
Nová socha by měla být hotova do 
konce června a následně opět ozdo-
bit prostranství u odbočky na Bakov. 
Originál, který je sbírkovým předmě-
tem městského muzea, se následně 

vrátí do zámeckého lapidária, kde je 
umístěna. 

Během práce na kopii se zá-
stupci města domluvili s Mgr. Lud-
milou Maděrovou z Národního 
památkového ústavu rovněž na 
dodatečném zhotovení nové hlavice 
podstavce sochy. Sochař ji vytvoří 
podle archivní fotografie a zbytek 
podstavce zrestauruje. Prostranství 
se tak letos v létě vrátí někdejší pů-
vab. (wes)

Změna územního plánu 
umožňuje stavbu řadovek
V pátek 31. května 2024 nabyla 
účinnosti první změna územní-
ho plánu města, kterou schválilo  
v dubnu zastupitelstvo. Změnu stra-
tegického dokumentu iniciovala spo-
lečnost Stavokombinát Invest s.r.o., 
zastupitelstvo návrh vyhodnotilo 
jako odůvodněný. 

Územní plán Mnichova Hradiště 
byl v roce 2022 schválen v podobě, 

která neumožňovala výstavbu řa-
dových domků. Po jeho změně toto 
bude možné na pozemcích katego-
rie BM s minimální výměrou  250 m2. 
Změna zároveň umožňuje výstavbu 
komunikace a inženýrských sítí k již 
povoleným bytovým domům v loka-
litě BM1 71 (nová výstavba v ulici 
V Cestkách) bez nutnosti pořízení 
regulačního plánu. (wes)
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605 445 338

INZERCEINZERCE

Závěr divadelní sezóny zpříjemní Hrdý 
Budžes i premiéra místních ochotníků

Aktuálně probíhá prodej míst pro nové zá-
jemce, a to ve všech abonentních cyklech. 
Pokud máte zájem o abonentky do divadla, 
na koncerty nebo pohádky, které vám zajistí 
stálá místa a také to, že se vyhnete frontě  

u pokladny, stačí zavolat do kanceláře divadla 
pro více informací. Brožury s programem další 

sezóny budou k dispozici na posledním představe-
ní a poté v městském informačním centru nebo v elektronic-

ké podobě na webu města v podsekci Kultura.

PŘEDPLATNÉ NA DIVADELNÍ, KONCERTNÍ  
A POHÁDKOVOU SEZÓNU JE V PRODEJI

V neděli 2. června se k nám po letech vrací 
dramatizace úspěšné stejnojmenné prózy 
spisovatelky Ireny Douskové. Hrdinka pří-
běhu, žákyně druhé třídy základní devítileté 
školy Helenka Součková, nás zkoumavým  

i naivním pohledem osmiletého dítěte suges-
tivně provází tragikomickými roky husákovské 

normalizace, tak jak se na počátku 70. let promí-
tala do světa dětí i dospělých. Barbora Hrzánová získala za 

tuto roli v roce 2003 Cenu Thálie za mimořádný ženský jevištní výkon za roli 
Helenky Součkové. Dále hrají: Libor Jeník a Jarmila Vlčková.

HRDÝ BUDŽES: BÁRA HRZÁNOVÁ SE OPĚT 
PŘEDSTAVÍ VE SVÉ ŽIVOTNÍ ROLI

V úterý 4. a 11. června uvedeme nové před-
stavení Divadelního souboru Tyl Mnichovo 
Hradiště. Rudolf je oddaný. Rudolf je vstříc-
ný. Rudolf toho vydrží hodně. Ale pouze 
do doby, než se rozhodne všechno změnit!  

V cestě za splněním jeho snu mu však stojí tři 
sestry, Karolína, Cecílie a Týna, které se jen tak 

nevzdávají. Má to všechno totiž jeden háček. Aby 
Rudolf získal, co potřebuje, musely by sestry zemřít. Vyhraje 

Rudolf tento „souboj“? A co na to sestry, kterým doposud sloužil? Kdo bude 
nakonec tančit valčík? Černá tragikomedie, ve které nečekejte třeskutý hu-
mor ani litry krve, inspirovaná úspěšnou hrou Wolfganga Kohlhaase a Rity 
Zemmerové, Ryba ve čtyřech.

PREMIÉRA DS TYL MN. HRADIŠTĚ: VALČÍK 
NA ROZLOUČENOU ANEB KDO S KOHO!

Stále běží zápis do kurzů tan-
ce a společenské výchovy pro 
mládež, které budou probíhat 
tradičně od září do prosin-
ce. Jako vždy je zajišťujeme  
ve spolupráci s lektory z taneč-
ní školy ILMA. Doporučujeme 

neotálet s přihlášením, a přesto 
že to není povinné, je výhodněj-

ší, když se zájemci přihlásí v páru. 
Budeme se na vás těšit opět od září na 

tanečním parketu!

PŘIHLAŠOVÁNÍ DO TANEČNÍCH 
POKRAČUJE, ZAČÍNÁME V ZÁŘÍ

Nabitý duben a květen: 
brigáda na pláži i povstání
Slavnostní otevření lávky přes dálnici D10 a Pojizerský folklorní festival 
patřily v posledních týdnech k největším společenským akcím, ani zda-
leka však nebyly tím jediným, co se v Mnichově Hradišti od konce dubna 
událo... (wes)

Kino láká na novou Planetu opic, drama 
Priscilla nebo na animák Já, padouch 4
Nové české filmy v červnu téměř 
nejsou v nabídce, nabídneme vám 
tedy opakování titulů z minulých mě-
síců (Ten, co slaví každý den, Ga-
briela Soukalová: Pravda se pořád 
vyplatí, Sladký život, Matka v trapu, 
Prázdniny s Broučkem).

Americké životopisné drama 
Priscilla je o lásce Priscilly a Elvise 
Presleyho, a i když jim manželství 
dlouho nevydrželo, jejich láska se 
stala ikonickou. Pamětníky filmu 
Planeta opic z roku 1968 (ale ne-
jen je) bude jistě zajímat posun  
v ději příběhu i v technice natáčení 
po 56 letech – nabídneme vám film  
z letošního roku, Království Planeta 
opic. Pro ty, co se rádi bojí, jsme při-
pravili snímek Tarot o tom, že výklad 
z tarotových karet má svá pravidla,  
a pokud je někdo poruší, riskuje ži-
vot. Francouzskou komedii Pan uči-
tel vrací úder hrajeme v závěru škol-
ního roku. Je o učiteli, který se po 
20 letech originálně pomstí čtyřem 
bývalým žačkám, které mu ztrpčova-
ly život. Známý herec a režisér Ke-
vin Costner (Tanec s vlky) přichází  

s dalším filmem, ve kterém hraje  
a zároveň jej režíruje – je to western 
Horizont: Americká sága. Odehrává 
se během občanské války v USA 
kolem roku 1865. Děti určitě potěší-
me čtvrtým pokračováním animova-
né série o Mimoních a padouchovi 
Gru s názvem Já, padouch 4. Pro 
nejmenší diváky budeme promítat 
pásmo pohádek s večerníčkovými 
postavami Mach a Šebestová na 
prázdninách.

Téma „života po životě“ diváky 
zajímá, jak dokázala únorová projek-
ce filmu Dimenze režiséra Dalibora 

Stacha, a tak nyní uvádíme od té-
hož autora dokument Vše o životě 
po životě. Po skončení promítání 
bude následovat beseda s autorem  
a v prodeji tu budou i jeho knihy.

Ve středu dopoledne budeme 
hrát české filmy Gump – jsme dvojka 
a Prázdniny s Broučkem.

V sobotu 1. června z provozních 
důvodů kino nehraje.

Přejeme vám všem krásné léto, 
dovolené a prázdniny a těšíme se na 
vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Přihlašte se na letošní 
Sousedskou slavnost
Oblíbená Sousedská slavnost se 
letos odehraje v sobotu 14. září.  
A letošní ročník bude jubilejní a do-
zná řady změn – mnichovohradišť-
ská Sousedská se totiž dočká už 10. 
ročníku. Chcete být jeho součástí? 
Máte možnost. Na webu města již 
můžete najít formulář přihlášky, který 
je společný jak pro prodejce, tak pro 
účastníky z řad spolků, organizací, 
institucí či aktivních jednotlivců. Čas 
na podání přihlášky je do konce čer-
vence. (wes)

Koncert dechových 
hudeb na Žehrově

Milovníci dechové hudby, zpozor-
něte. V sobotu 6. července se na 
Žehrově uskuteční tradiční Společný 
koncert hudeb v areálu U Rybníka. 
Koncert začíná ve 14 hodin a během 
odpoledne na něm vystoupí Decho-
vá hudba Český ráj pod vedením 
kapelníka Jaroslava Raulina, která 
kulturní program pořádá, dále Kyzi-
vátova kapela s více než 150letou 
tradicí a Duo Tandem. (wes)

Příprava pláže Na Kamínkách u kamenného mostu přes Jizeru  
v Klášterské ulici probíhá už řadu let v režii dobrovolníků ze spolku Žijeme 
pro Hradiště, Klubu českých turistů, ale i dalších ochotných lidí, kterým 
není tento malebný kout města lhostejný. Letos tomu nebylo jinak a ani 
tento rok nechybělo na závěr společné opékání buřtů.

Třebaže letošní 30. duben se musel vzhledem k větrnému počasí obe-
jít bez čarodějnické vatry, obnovená tradice stavění májky díky Klubu 
dětí a mládeže, místním dobrovoným hasičům a dalším dobrovolníkům 
pokračovala. Kdo zavítal na náměstí, mohl se zapojit do zdobení  
a vztyčování májky, pro děti byly připravené soutěžní disciplíny. A večer 
služba samozřejmě pokračovala – májku bylo v noci třeba uhájit před 
případnými návštěvníky z okolních obcí. I to se podařilo.

U příležitosti státního svátku 8. května proběhl jednak tradiční pietní akt 
v parku u nádraží, o týden dříve, již 1. května, přiblížili atmosféru konce 
2. světové války přímo na náměstí kluby vojenské historie Schwarzwald  
a VVP Milovice. Diváci sledovali napětí mezi civilisty v květnu 1945, ústup 
německého vojska, povstání i příchod rudoarmějců do města. Další fo-
tografie z pozoruhodného programu, jehož součástí bylo rovněž velké 
množství historické vojenské techniky, naleznete na straně 9.
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Zvonky: střípky ze sborového života 
Ani po skončení 14. ročníku Mnicho-
vohradišťské jarní písničky pěvecké 
sbory ZUŠ Mnichovo Hradiště ne-
zahálely. Kde zpívaly nebo budou 
teprve zpívat?

20. 4. – Rolničkové svátky písní
Zvonky zazpívaly na festivalu, 

který již mnoho let pořádá Rolnička 
Praha vedená Karlem Virglerem. 
Festival byl věnován Roku české 
hudby a zakončen byl společným 
zpěvem Smetanova ženského sbo-
ru Má hvězda. Zvonky se rozhodně 
mezi pražskými sbory neztratily  
a předvedly výborný výkon.

4. 5. – Polední koncert v Praze
Do Prahy odjely Zvonečky na 

pozvání přípravných sborů Koťata  
a Písnička sboru Radost Praha. 
Koncert proběhl v krásném prostředí 
Husitské modlitebny v Praze 7, ne-
chyběl ani závěrečný společný zpěv 
všech sborů. Zvonečky zazpívaly 
skvěle, jejich písničky pobavily pub-
likum a zaslouží si velkou pochvalu.

Po malém odpočinku násle-
dovala procházka po Praze, jízda 
tramvají, lanovkou na Petřín, pěšky 
kolem Petřínské rozhledny k Hlado-
vé zdi, Strahovskému klášteru, Praž-
skému hradu, Loretě, zastávka v Le-

Tatra v Českém ráji 2024
V sobotu 15. června 2024 zve Tatra 
Veteran Car Club Semily do Turno-
va na start 28. ročníku jízdy histo-
rických motocyklů a automobilů s 
názvem „Tatra v Českém ráji“. Trasa 
jízdy povede i přes Mnichovo Hradi-
ště, kde je plánovaná zastávka na 
Masarykově náměstí.

Program jízdy začíná výstavou 
veteránů v 8 hodin ráno na Náměstí 
Českého ráje. Odtud budou posád-
ky v 10 hodin vyjíždět na 100 kilo-
metrů dlouhou trať s přestávkou na 
Masarykově náměstí v Mnichově 
Hradišti. Tady se lze v čase mezi 
11:00 a 13:30 těšit na vystoupení 
sedmičlenné dixielandové kapely 
O.V.J. Dixie Liberec. Návštěvníci 
si budou opět moci prohlédnout na 
50 soutěžních vozidel, která budou 
na náměstí dojíždět mezi 11:30 a 
12:30. Občerstvení zajistí Beranův 
pivovar z podještědského Trávníčku. 
Od 13:30 hodin pak budou vozidla 
po jedné minutě startovat do 2. eta-
py závodu vedoucí přes Hodkovice 
nad Mohelkou a Český Dub až do 
cíle v rekreačním středisku ve Vesci 
pod Kozákovem.   

Soutěž bude jedinečnou příle-
žitostí k setkání se zdánlivě starými, 

přesto stále krásnými a plně funkční-
mi veterány českých i zahraničních 
značek. Pořadatelé chtějí během 
soutěže při plnění různých úkolů 
připomenout účastníkům některé 
známé i méně známé osobnosti, 
památky a události z dějin našeho 
kraje, provést je krásnými partiemi 
Českého ráje a divákům po celé trati 
ukázat zajímavá historická vozidla. 
Podrobnosti budou uvedeny na pla-
kátech.

Pořadatelem jízdy je Tatra Vete-
ran Car Club Semily v AČR (Autoklu-
bu České republiky), který byl zalo-
žen v roce 1976 jako značkový klub 
Tatra. V roce 1983 byl otevřen pro 
automobily jiných značek a také pro 
motocykly. Soutěž „Tatra v Českém 
ráji“ se do roku 1988 konala každo-
ročně, dále ve dvouletém cyklu. Ve-
dle soutěže pořádá klubové výlety, 
výstavy historických vozidel a spo-
lupracuje s ostatními veteránskými 
kluby a sběrateli historické techniky. 
Pro zájemce rovněž provádí klubové 
testace historických vozidel. Podrob-
nosti na www.tatraclub.cz. 

Jitka Máková,
Tatra Veteran Car Club Semily

INZERCE

tenských sadech na dětském hřišti… 
Přálo nám počasí a myslím, že jsme 
si všichni odvezli spoustu hezkých 
zážitků. Jak z koncertu, tak z výletu.

18. 5. – Pojizerský folklorní festival
Na tomto festivalu jsme ješ-

tě nezpívali, ale pečlivě jsme si 
připravili program lidových písní  
z Čech, Moravy, ale také Srbska, za-
zněly i dva tradicionály Siyahamba 
v jazyce Zulu a Mangoane Mpulele 
zazpívané jazykem Sotho.

25. 5. – Festiválek Nechanice
Smíšený sbor Continuo zazpí-

val v rámci festivalu na slavnostním 
zahájení v Nechanicích ve Štroso-
vých sadech, v kostele Nanebe-
vzetí Panny Marie v Hořicích a na 
Galakoncertu v Kulturním domě 
Nechanice. Byli jsme jedním ze 14 
pěveckých sborů festivalu, který měl 
i mezinárodní účast.

31. 5. – Výroční sborový koncert
Tradiční sborový koncert se 

uskuteční v sále ZŠ Studentská od 
18 hodin a vystoupí dětské pěvecké 
sbory Koťat, Zvonečky a Zvonky.  
Zakončíme tak 37. sezónu.

7. 6. – Noc kostelů

Folklorní festival vyšel napoprvé na jedničku
Organizátoři a všichni příznivci Po-
jizerského folklorního festivalu se 
po ročním odkladu konečně dočkali  
a mohli uspořádat 11. ročník. Téměř 
tři tisíce návštěvníků, kteří v průběhu 
celého festivalového dne dorazili, 
více než sto účinkujících, krásný 
staročeský jarmark plný dobrého jíd-
la a pití, dětská zóna v ulici Mírová 
a ukázky leckdy už zapomenutých 
lidových řemesel... Tak to vypadalo 
v sobotu 18. května na Masarykově 
náměstí v Mnichově Hradišti. Festi-
val byl pořádán spolkem Pojizerský 
foklor, Klubem Mnichovo Hradiště 
s.r.o. a městem Mnichovo Hradiště. 

Festivalový program odstarto-
val po 9. hodině dopolední dětský 
folklorní soubor Kytice z Prahy. Dále 
mohli návštěvníci vidět a slyšet bě-
hem celého dne dětský pěvecký 
sbor Zvonky z Mnichova Hradiště, 
studentskou kapelu GMH z Mni-
chova Hradiště, regionální trio Hol-
kytonk, folklorní soubory Jarošovci  
z Mělníka, Nisanku z Jablonce nad 
Nisou, Olšinu z Orlové a lidovou 
muziku Dudáci ze Strakonic. Na fes-
tivalu vystoupili již potřetí také bratři 
Patrik a Hynek Hradečtí z Domažlic.  

Závěr festivalu patřil pomyslným 
třešničkám na dortu, koncertům ka-
pel Jablkoň a Buty. 

Oficiální přijetí členů folklorních 
souborů proběhlo v kostele sv. Ja-
kuba, kde účastníky festivalu přivítal 
jeho ředitel Petr Hurt, místostarosta 

města Ondřej Lochman a děkan 
místní farnosti Pavel Mach.  Každý 
soubor zazpíval krátkou písničku 
a poté se na silnici před kostelem 
seřadil průvod, v jehož čele po-
chodovali bratři z Československé 
obce legionářské – Jednoty Mladá 
Boleslav. Postupně průvod došel 
na Masarykovo náměstí, kde byl 
festival Petrem Hurtem a Ondřejem 
Lochmanem oficiálně zahájen.

Během festivalu mohli návštěv-
níci i účinkující navštívit místní rad-

niční věž s průvodcem. Na staročes-
kém jarmarku byla k vidění ukázka 
několika řemesel a řady rukodělných 
výrobků. Dále bylo možné obdržet 
dárek v podobě festivalových pro-
pagačních předmětů za dobrovolné 
vstupné či poslat festivalový pohled. 
Tradičně byl připraven dětský stá-
nek, kde děti malovaly obrázky na 
jedlý papír a tvořily různé rukodělné 
předměty. Po celý den se o bezpeč-
nost všech starali zástupci Českého 
červeného kříže a dobrovolní hasiči.

Festival finančně podpořilo 
mnoho sponzorů v čele s městem 
Mnichovo Hradiště, Středočeským 
krajem a Nadačním fondem Škoda 
Auto. Hlavními mediálními partnery 
byly Signál rádio, Rádio MB a regio-
nální televize 1. Boleslavská. Děku-
jeme všem za pomoc a podporu a již 
nyní se těšíme na další ročník.

Petr Hurt, ředitel 
Pojizerského folklorního festivalu

Další fotografie na straně 12.

V kostele sv. Jakuba zazpí-
vá Continuo, koncert začne v 19 
hodin. Návštěvu můžete spojit 
třeba s výstupem na kostelní 
věž, která bude otevřena.

12. – 16. 6. Alta Pusteria Itálie
Zvonky se po 5 letech vydají 

do italského údolí Val Pusteria, 
kde se koná obrovský meziná-
rodní sborový festival s účastí 

INZERCE

82 pěveckých sborů z 19 zemí. 
Máme zde naplánovaných pět 
vystoupení v rámci celkových 60 
koncertů konajících se v sálech, 
kostelích, na nádvořích středo-
věkých hradů, u alpských jezer 
a na loukách před alpskými ve-
likány. Na festival se chytá přes 
3000 zpěváků. Držte nám palce!

Alena Hejlová

Suvenýry LIAZ na e-shopu
Modrá trička s logem, půllitry s gra-
vírováním, brožury o historii, tužky, 
notesy, placky, klíčenky, pastelky, 
samolepky, pohlednice a samozřej-
mě také stavebnice značky Seva  
z limitované série. Po dlouhých pří-
pravách spustil KLUB Mn. Hradiště 
s.r.o. e-shop, na kterém je možné 
objednat suvenýry s tematikou LIAZ 

a jeho loňské velké připomínky. 
Zboží je možné zaplatit ban-

kovním převodem, platební kartou 
i dalšími způsoby. Místní mohou 
využít možnosti osobního odběru 
v mnichovohradišťském infocentru, 
možné je i nechat si zboží zaslat 
prostřednictvím České pošty, nebo 
Zásilkovny. (wes)
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Jaro v MAPu: od badatelství po setkání s umělou inteligencí
Co se dělo a děje v MAPu na jaře? 
Březen patřil kromě jiného on-line 
kurzu, ve kterém se zájemci z prv-
ního stupně ZŠ dozvídali, jak krea-
tivně rozvíjet digitální kompetence 
ve výuce. Tradičně se setkávali 
členové pracovních skupin. Jejich 
hovory se stočily například k téma-
tům odkladů povinné školní docház-
ky, naplněnosti prvních tříd, tvorby 
regionální učebnice či duševního 
zdraví. Proběhlo i setkání pracovní-
ků školních poradenských pracovišť 
(tedy výchovných poradců, metodiků 
prevence, školních psycholožek, so-
ciální pedagožky).  

Děti z mateřských škol v Bře-
zině, Jivině, Doubravě a v Klášteře 
Hradišti nad Jizerou zažily setkání  
s mnichovohradišťskou knihovnou – 
s knihovnicí Kateřinou Vítovu si četly 
jednu z knihovnických pohádek, po-

vídaly si o tom, jak se chovat ke kni-
hám, zahrály si pexeso či vybarvily 
pohádkové postavičky. 

Na konci března jsme šli zkusit 
bádat – ti, kteří se zúčastnili akce 
Jak na badatelství (organizace TE-
REZA), si vyzkoušeli tvořit bada-
telské otázky, hypotézy, ověřovali 
si je a zjišťovali, nakolik se poda-
řilo hypotézy potvrdit. Učitelé tak  
v rámci celodenní akce získali další 
inspiraci do výuky. Dalším zdrojem 
nápadů byla Badatelská konference 
na Gymnáziu Jana Palacha v Měl-
níku, kam zájemci s MAPem vyrazili 
v dubnu. 

Velká část učitelů v součas-
nosti jistě sleduje probíhající změny 
rámcových vzdělávacích programů 
– toho, podle čeho se na školách vy-
učuje. Na dubnové debatě s Janem 
Jiterským, zástupcem ministerstva 

školství, se přítomní dozvěděli to, co 
je na revizích zajímá.  

Jak pracovat s heterogen-
ní skupinou? To bylo téma akce  
s Ellen Mlátilíkovou, školní speciální 
pedagožkou, která k nám dorazila 
z Gymnázia Cheb. Osmihodinové 
setkání obohatilo přítomné o mož-

nosti toho, jak pracovat s třídou – jak 
využít čas, prostor i obtížnost pro to, 
aby každé dítě mohlo zažít úspěch  
a rozvíjet se.

Květnové setkání s umělou inte-
ligencí (AI) ve škole ukázalo příleži-
tosti, možnosti, ale i rizika využití AI 
ve školním prostředí. Závěr května 

Ohlasy na výstavu šperku 
a tapiserie v galerii Konírna
V pátek 19. dubna navštívila naše 
třída výstavu dvou slovenských 
výtvarnic v galerii Konírna. Moje 
osobní dojmy z výstavy jsou velmi 
pozitivní. Výstava samotná byla 
velmi příjemná a hezky nazdobená.  
A paní ředitelka mě překvapila svým 
vyprávěním, proč a jak, nebo co 

ty jednotlivé obrazy a šperky zna-
menají. Nejvíce mě zaujalo téma  
„V rozkvete“, protože mi připomnělo 
začínající jaro.                         

Barbora Šteklová, 9.B, 
Základní škola Studentská

Gymnazisté v Řecku objevovali tamní lokální produkty
Od neděle 14. dubna do následu-
jící neděle 21. dubna 2024 se 20 
českých studentů z Gymnázia Mni-
chovo Hradiště zúčastnilo projektu 
Erasmus+ v Řecku, jehož tématem 
byly „Lokální produkty mého regio-
nu: od tradice k udržitelnosti až po 
podnikání“. Všichni zažili spoustu 
nezapomenutelných zážitků, poznali 
nové lidi, věci, kulturu, ochutnali řec-
ká jídla, a hlavně se vrátili zpět do 
Čech o něco moudřejší.

Vše začalo nedělí 14. dubna, 
kdy jsme přiletěli do Athén. Z hlav-
ního města nás autobus dovezl do 
Chalkis, kde jsme se setkali se svý-
mi Řeky a s nimi jeli do jejich rodin. 
Po zbytek dne jsme byli v rodinách, 
předali dárky z Čech a relaxovali.

Pondělí – Nastává první den  
s pořádně nabitým programem. 
Ráno jsme nasedli do autobusu  
a jeli do Athén. Tam nás čekala pro-
hlídka Akropole, odkud byl krásný 
výhled na celé město. Poté následo-
vala prohlídka muzea o řecké historii  
a mytologii, jež nás velmi zaujala.

Úterý – V Aliveri jsme se zúčast-
nili programu od společnosti SAN-
KE, která se zabývá recyklováním 
stavebního materiálu. Dále následo-
vala cesta do přímořského městečka 
Eretia, kde se většina z nás odhodla-
la vykoupat v moři.

Středa – Prohlédli jsme si fíko-
vou farmu v Kimi, kde jsme ochutnali 
úžasné sušené fíky, jež nám ohrom-

ně chutnaly. Dále jsme navštívili 
folklorní muzeum. Na obědě jsme 
okusili typická řecká jídla jako napří-
klad pastitsio, musaku, ale nejchut-
nější nám přišel řecký salát.

Čtvrtek – Naše parta se dostala 
do dirfitské houbové farmy, kde nám 
ukázali, jak se pěstují a suší houby. 
Po návštěvě farmy jsme se vydali 
na menší túru do hor a zjistili jsme, 
že většina Řeků na takovéto výlety 
vůbec není zvyklá. Výšlap stál za to,  
z hory byl úžasný výhled na údo-
lí, lesy a louky. Poté jsme zašli do 
horské vesničky Steni a poobědvali 
výborný řecký salát s fetou.

Pátek – Poprvé jsme navští-
vili chalkidskou školu, kde pro nás 
měli připravený program o tom, jak 
neplýtvat jídlem. Další aktivitou byly 

typické řecké tance, které se větši-
nu času tančily v kruhu. Pak jsme 
se přemístili zpět ke škole a zhlédli 
fotbalový zápas Čechů proti Řekům. 
Odpoledne nás čekala prezentace 
videí a kvíz, jež si pro nás Řekové 
připravili. Za správné odpovědi jsme 
byli odměněni čokoládou (mňam). 
Den jsme ukončili přednáškou  
o včelařství, na které jsme dostali 
malý medík.

Sobota – Poslední den progra-
mu jsme do školy dorazili o něco 
později a společně s Řeky jsme 
začali pracovat na projektech o pod-
nikání. Čekala nás prohlídka Chalkis 
s průvodkyní a návštěva radnice, 
kde jsme byli hosty svatebního ob-
řadu. Po obědě jsme se vrátili do 
školy, dokončili své projekty a pak 

je prezentovali ostatním. Poslední 
aktivitou byla rozlučková párty, při 
níž jsme se pořádně najedli a zatan-
covali si.

Neděle – Ráno bylo plné balení 
a uklízení. Loučení s Řeky nás do-
jalo, ačkoliv jsme se těšili domů na 
chladnější klima. Z Athén jsme ve tři 
hodiny odletěli zpět do Čech.

Na tento výjezd budeme ještě 
dlouho vzpomínat. Setkali jsme se 
s novými lidmi, navštívili nová mís-
ta, okusili nové chutě a získali díky 
tomu mnoho zkušeností. Očima řec-
kých vrstevníků jsme poznali Řecko 
a nemůžeme se dočkat, až jim bude-
me moci ukázat Čechy.

studenti tercie a kvarty,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Duben: obdivování kulturních a přírodních krás naší země
„Naše Země svátek slaví, dneska 
má svůj velký den, proto si teď pojď-
me říci, proč má býti oslaven.“ Den 
Země je významný svátek, který si 
připomínáme každý rok 22. dubna. 
I v naší mateřské škole jsme ho ne-
zapomněli náležitě oslavit. Paní uči-
telky na školní zahradě pro děti na-
chystaly zajímavé aktivity, při nichž 
si děti vyzkoušely svoji obratnost  
a dozvěděly se zajímavé informace, 
například o třídění odpadu.

 Na tajemný konec dubna ve 
znamení čar a kouzel jsme také 
nezapomněli. Vrchní čarodějnice 
Bludimíra sezvala všechny dětičky 
dopoledne na školní zahradu. Tam 
si velcí i malí čarodějové a čarodějky 
společně potrénovali svaly, nachys-
tali košťata a už se létalo po různých 
zajímavých stanovištích. A když se 
zeptáte dětí, co se jim líbilo, uslyší-
te „let na koštěti“, „krmení kočky“, 
„lovení havěti“, „hod na klobouk“, 
„prolézání pavučinou“, „lovení od-
měny mezi hady“ a hned budete mít 
představu, že to byl opravdový čaro-

dějnický rej se vším všudy.
Duben byl ale také obdobím po-

znávání kulturních a přírodních krás 
naší země. Všechny třídy se postup-
ně vypravily na školní výlety. Beruš-
ky a Hruštičky si vyrazily zaskotačit 
do areálu na Vrchbělou a dokonce 
odvážně vystoupaly i na nedalekou 
rozhlednu. Jablíčka a Sluníčka vy-
razila do Českého ráje, do Dolánek  
u Turnova. Motýlci a Včelky vyrazi-

ly za kulturním zážitkem na zámek 
Sychrov. Včeličkám se výletování 
natolik zalíbilo, že se vypravily ješ-
tě na jeden výlet. Tentokrát vlakem 
do místní knihovny v Bakově nad 
Jizerou.

Mateřská školka otevřela v úterý 
24. dubna své dveře pro veřejnost 
a kdokoliv se mohl přijít podívat na 
běžný provoz školky. Tuto akci využi-
lo hodně zájemců, především rodiny 

s dětmi, které se k nám v září chys-
tají nastoupit. Našli se ale tací, kteří 
o předškolní vzdělávání mají obecně 
zájem a chtěli nahlédnout pod slup-
ku tohoto krásného povolání.

 A když už je řeč o povolání...  
Ale ne, to už si schovám na příště.

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

patřil akcím pro děti: v MŠ Jaselská 
a ve třetích třídách v budově na ná-
městí (ZŠ Studentská) četla ze své 
knihy spisovatelka Markéta Pilátová, 
děti následně zažily razítkovací (MŠ) 
či origami dílnu (ZŠ). 

Pro dospělé byl připraven odpo-
lední workshop Wellbeing přírodou, 
na kterém jsme si vyzkoušeli, jak 
se zrelaxovat venku – vytvořili jsme 
si konkrétní kroky, jak se dostat  
v přírodě co nejrychleji do pohody. 
Pojmenovali jsme si, co nám příroda 
přináší a jaké potřeby naplňuje. Na-
šli jsme inspiraci na to, jak pečovat  
o své duševní zdraví. 

 Co nás čeká do konce školního 
roku?  Začátek června je věnován 

dramatické výchově (Vzdělává-
ní prožitkem), v polovině měsíce  
s námi můžete vyrazit do Mimoně za 
Skrytými příběhy a dalšími tipy do 
výuky. A než se rozdá vysvědčení, 
zavítá do ZŠ Jivina a ZŠ Klášter nad 
Jizerou se svým čtením spisovatelka 
Klára Smolíková. Na pestrý program 
se můžete těšit opět od září. Více 
informací na našem webu (https://
www.map-mh.cz/) a FB (www.face-
book.com/mapmnichovohradist-
sko/). 

Za celý MAP Mnichovohradišť-
sko přejeme dobrý konec školního 
roku a krásné léto!

Iva Štrojsová

Jaro plné zážitků
Na konci dubna se postupně všech-
ny naše třídy vystřídaly a navštívily 
dopravní hřiště u zámku, kde si děti 
ověřily získané znalosti o doprav-
ních značkách. Městská policie nám 
přivezla dětská odrážedla First Bike 
a děti si vyzkoušely jízdu na silni-
cích.  Skupinky se střídaly, takže ne-
byla nouze ani o chodce či „vláček“.   
Dopoledne na dopravním hřišti jsme 
si všichni užili!

Konec dubna patří už tradičně 
čarodějnicím. I v naší školce se děti 
i paní učitelky proměnily v čarodějni-
ce a čaroděje. A protože nám letos 
počasí přálo, mohla se zas uskuteč-
nit společná rozcvička i rej na školní 
zahradě.  

Začátkem května se nejstarší 
děti vypravily pěšky na hrad Vale-
čov, kde zhlédly divadelní předsta-
vení Princ Bajaja. Zároveň si mohly 
vyzkoušet některé středověké hry 
či práce, například praní prádla na 
valše. Prohlédnout si mohly i někte-

ré zbraně. Do školky se vrátily se 
spoustou dojmů a zážitků. 

Dalším krásně stráveným ča-
sem byl Den rodiny – společné 
odpoledne na zahradě školky. Ma-
minky, tatínky, babičky, dědečky 
a sourozence jsme nejprve přiví-
tali společnou písničkou. Každá 
třída měla připravené stanoviště  
s drobnými vtipnými úkoly, které děti 
společně s rodiči plnily. Například 
krmení rodičů, věšení prádla, tvoření 
z dřevěných špalíčků, chůze se svá-
zanýma nohama, skládání a lepení 
rodiny do rámečku a fotokoutek: 
Piknikv trávě.  A radost v dětských 
očích byla pro nás tou největší od-
měnou! 

V pátek 17. května jsme v rámci 
akce Den prázdných tříd vyrazili  do 
přírody v okolí našeho města. I tento 
den byl příjemným zpestřením. 

Pavlína Bešíková,
   Mateřská škola Jaselská
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Centrum Náruč chystá dětský den, tematická 
setkání, besedy i obří dráhu v sokolovně
Je s podivem, jak rychle utekla prv-
ní polovina roku 2024. Během této 
doby vám Centrum pro rodinu Náruč  
v Mnichově Hradišti opět nabídlo 
bohatý program pravidelných kur-
zů (mimi cvičení pro rodiče s dětmi 
od 4 měsíců do 4 let, tanečky, kurz  
s Montessori prvky, zpívánky, odpo-
lední tvořivý kurz šikovných ručiček 
a tanečků pro starší děti), jednorá-
zových aktivit a zdarma otevřenou 
hernu každý všední den v čase od 
9 do 12 hodin. Za první pololetí pro-
běhlo 55 akcí a my zmíníme alespoň 
některé z nich. 

Lekci zpívánek supervidovala 
celostní logopedka Mgr. Helena 
Vacková a následně odpovídala 
na dotazy v rámci poutavé besedy. 
Fyzioterapeutka Ing. Eliška Špetlí-
ková konzultovala s rodiči správný 
psychomotorický vývoj dětí v rámci 
supervize lekcí mimi cvičení a ná-
sledné besedy. Jak na první pomoc 
u dětí nám řekla a názorně předved-
la zdravotní sestra a lektorka první 

pomoci Michala Mydlářová. Velmi 
navštěvované byly besedy a sdílení 
pod taktovkou psychoterapeutky, 
duly a maminky tří dětí Mgr. Ivy Klí-
mové i psycholožky Mgr. Gabriely 
Lukové Sittové. O zdraví prvních 
zoubků nám povídal tandem sto-
matoložky  MDDr. Moniky Slavíkové  
a dentální hygieničky Anny Hájkové.

Samoobslužná Velikonoční 
stezka, kterou si mohla užít širo-
ká veřejnost navštěvující zámecký 
park, se těšila obrovské návštěvnos-
ti, což nás velmi těší.

Čarodějnická stezka v lesopar-
ku se oděla do krásného nového 
hávu, což ji bohužel neochránilo 
před opakovaným vandalismem, 
proto pro příští rok hledáme vhod-
nější místo. Budeme rádi, když 
nám vaše tipy, kde by se čarodějům  
a čarodějkám mohlo líbit (park, hřiš-
tě apod.), zašlete na e-mail: mnicho-
vo.hradiste@naruc.cz

Ještě než nám 26. června skon-
čí jarní semestr, rádi bychom vás 

pozvali na nadcházející červnové 
akce a speciální letní provoz CPR 
Náruč MH ve volnočasovém centru. 
Sportovní dopoledne v rámci dět-
ského dne pro nejmenší proběhne  
v pátek 7. června na dopravním 
hřišti a můžete se těšit na zábavná 
tvořivá stanoviště s dopravní téma-
tikou, přehlídku a závody rozličných 
vozítek a odrážedel a ukázku hasič-
ské techniky. Celý program uzavře 
divadélko.

Tvořivý ženský kruh s tématem 
cykličnosti ve spojení s tancem pro 
nás na úterní odpoledne 11. června 
připraví Renata Skřivánková, mimo 
jiné lektorka loona dance, průvod-
kyně žen na cestě za spokojeným 
mateřstvím a maminka pěti dětí.

Pokud máte víc než jedno dít-
ko a jde vám ze sourozeneckých 
konfliktů občas hlava kolem, přijďte  
v pátek 14. června na sdílecí bese-
du s psychoterapeutkou a mámou tří 
dětí Mgr. Ivou Klímovou.

Aby se vám po nás během léta 

nestýskalo, připravili jsme v každém 
prázdninovém týdnu alespoň jednu 
aktivitu. V prázdninovém plakátu 
najdete podrobný rozpis lekcí a dal-
ších akcí. Vaší pozornosti by určitě 
neměla ujít obří dráha v sokolovně, 
která proběhne 24. července.

Registraci do pravidelných kur-
zů podzimního semestru spustíme 
v pondělí 19. srpna, první ukázkové 
lekce začnou v týdnu od 9. září. Až 
si budete užívat 14. září Sousedskou 
slavnost, nezapomeňte se zastavit  
i u našeho stánku, kde budou jako 
vždy připraveny tvořivé a hudební 
aktivity pro nejmenší děti. 

Aktivity centra jsou realizovány 
ve Volnočasovém centru za přispě-
ní a podpory MPSV, Středočeského 
kraje a města Mnichovo Hradiště.

Děkujeme za vaši přízeň a tě-
šíme se na viděnou při společných 
aktivitách.

Za tým Náruče Mn. Hradiště 
Monika Muchková

CHODÍM PO MĚSTĚ
A máme tu nejdelší dny v roce, nejvíc sluníčka, tak si to užívejme, protože 
nám už brzy nastane letní slunovrat. Je také co si užívat, protože my jsme 
Hradišťáci a Hradiště přece patří do Českého ráje, kde si na každém kroku 
uvědomujeme, že „krásný vzhled je na ten boží svět“, jak praví písnička, kte-
rou jsme jako žačky obecné školy zpívaly na školních výletech. Bylo to tehdy 
za války a platí to dnes ještě víc!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Výlet do malebných koutů 
západních Čech
Zámek Chyše nedaleko Karlových 
Varů, starobylé šlechtické sídlo, 
vás okouzlí neopakovatelnou atmo-
sférou. Místo je spojeno s několika 
zvučnými jmény. Kromě odkazu 
Karla Čapka, který zde působil jako 
osobní učitel a čerpal tu inspiraci pro 
své knihy, se seznámíte i s jedním z 
nejznámějších děl mistra české ba-
rokní malby, Petra Brandla. Návště-
va přilehlého pivovaru spojená s de-
gustací místního nepasterizovaného 
piva jistě zaujme nejen milovníky 
pěnivého moku.

A na co dalšího se můžete tě-
šit? Na skalnatém ostrohu uprostřed 
křivoklátských lesů stojí tajemná 
zřícenina hradu Krakovec. Podoba 
stavby je ukázkou vrcholné gotické 
architektury z dob vlády krále Vác-
lava IV. Věděli jste, že před svým 

odjezdem na kostnický koncil zde 
nějakou dobu pobýval i mistr Jan 
Hus? Za zmínku jistě stojí i fakt, že 
pro svou krásu je hrad často vyhle-
dáván filmaři. Jeho majestátní zdi 
se objevily ve filmech Ať žijí duchové 
nebo Princ a večernice.

Výlet se uskuteční v úterý 25. 
června. Cena za dopravu je 800 Kč 
za osobu. Odjezd z Hradiště je v 
6:30 hodin od zdravotního střediska, 
v 6:35 pak z Veselé. Na zájezd je 
nutné se předem přihlásit. Veškeré 
podrobnosti včetně katalogu výletů 
na celý rok 2024 najdete na webu 
www.seniorinejensobe.cz. Bližší in-
formace poskytne také Pavel Svobo-
da na telefonu 702 051 284.

Klára Marešová

Školní dny v SOU Hubálov jinak
Začátkem května jsme si s první 
partou žáků místo výuky v lavicích 
užili nádherné počasí i příjemnou 
atmosféru na vodě. Spluli jsme Jize-
ru z Turnova až k nám do Hubálova. 
Někteří si Jizeru prostě museli prub-
nout. V cíli jsme byli příjemně unave-
ní, ale plni zážitků.

Druhý květnový čtvrtek jsme si 
my učitelé zopakovali zážitkovou 
plavbu na raftech po Jizeře, tento-
krát s druhou partou žáků. Počasí 
nám opět přálo a nálada na plavi-
dlech byla skvělá. Stejně jako týden 
předtím se našli odvážlivci, kterým 
nestačilo mít jen mokré nohy a do 
vody se neohroženě vrhali celí. 
Když nám docházely síly, z plna hr-
dla jsme si zazpívali nebo nadšeně 
zdravili rybáře na břehu máváním a 
typickým vodáckým „ahoooj“. 

Po raftech vždy následoval 

„kulturní pátek“, který mimo jiné 
znamenal návštěvu ve Škoda Mu-
zeu v Mladé Boleslavi. Zde si žáci 
prohlédli expozici a díky úkolům 

Tři reprezentanti SOU Hubálov se 
15. května zúčastnili krajské soutě-
že zemědělských dovedností, která 
se konala v SOŠ a SOU Horky nad 
Jizerou. Celkem se jí zúčastnilo 12 
soutěžících, domácí žáci z Horek 
poměřili své znalosti a dovednosti 
nejen s našimi hubálovskými učni, 
ale účastnili se také žáci z Vlašimi 
a Čáslavi. 

Pro soutěžící bylo připraveno 
šest odlišných disciplín (např. jízda 
zručnosti, test pravidel autoškoly 
nebo poznávací test, manipulace  
s čelním nakladačem). S hrdostí mů-
žeme říct, že celkovým vítězem se 
stal náš žák druhého ročníku oboru 
opravář zemědělských strojů Tomáš 
Kněbort, který byl nejlepší i v testu 
pravidel autoškoly. Tomáš svým ví-
tězstvím potvrdil skvělou formu, před 
měsícem na zemědělské olympiádě 
ve Frýdlantu obsadil totiž druhé mís-
to v „jízdě zručnosti“. Krásné třetí 
místo obsadil v Horkách náš třeťák 

Petr Nezbeda, který zde vyhrál dis-
ciplínu manipulace s čelním nakla-
dačem. Důstojně nás reprezentoval 
i Pepa Hauzr. 

Všem našim klukům patří po-
děkování za skvělou reprezentaci 
školy.

Radka Pitrmocová,
SOU Hubálov

Úspěch hubálovských 
opravářů

Letečtí modeláři zahájili sezónu
Modelklub MH zahájil novou sezónu 
hned dvěma republikovými soutěže-
mi pod patronací města Mnichovo 
Hradiště. 

Poprvé se na klubovém letišti 
sešli piloti létající s modely kategorie 
E RES-F 5L, a to 28. dubna. Jedná 
se o lehké větroně, u kterých je sta-
novena váha i velikost. Elektromotor 
slouží pouze k dosažení soutěžní 
výšky maximálně 100 metrů nad 
zemí, a to v časovém limitu. Po 30 
sekundách se motor bez ohledu na 
dosaženou výšku vypne a po zbytek 
letu je nefunkční. Potom již záleží na  
vzdušných proudech a umění pilota, 
aby je dobře využil, udržel model ve 
vzduchu šest minut a následně při-
stál co nejblíže stanovenému bodu. 
Pro piloty je to velmi náročné, proto-
že vítr je někdy nevyzpytatelný a do-
káže na poslední chvíli s modelem 
nepříjemně zamávat. 

V neděli se sešlo na startu 22 
pilotů, někteří ze vzdálenějších míst 
naší republiky spali na letišti již od 
pátku. Létalo se na šest kol, v kaž-
dém kole čtyři skupiny po pěti pilo-
tech, aby každý létal proti každému. 
Počasí nám bylo nakloněno po celý 
den. Vítr zlobil jen občas a potom 
bylo potřeba „dotlačit očima“ model 
bez motoru na letištní plochu. Celko-
vě byla síla větru přijatelná a soutěž 
proběhla ke spokojenosti všech. 

Výsledky z této soutěže se pilotům 
započítávají do jejich celoročního 
bodového ohodnocení, a tak není 
divu, že ač kamarádi, při soutěži 
„neznají bratra“. 

V sobotu 11. května se na na-
šem letišti sešlo 15 pilotů k už tradič-
ní soutěži rádiem řízených akroba-
tických modelů letadel. Někteří piloti 
přijeli už v pátek a večer proběhla 
odborná diskuze pilotů a předávání 
zkušeností. Soutěž se pak konala 
za slunečného počasí s příjemným 
větříkem. Tyto modely dosahují roz-
pětí křídel až 3,5 metru a jsou po-
háněny spalovacími motory s docela 
slušnými výkony. Opět se létalo v 

kategoriích Basic a Sportsman. Ka-
tegorie Basic je jednodušší s méně 
obtížnými akrobatickými prvky v se-
stavě a létají ji méně zkušení piloti. 
Kategorie Sportsman už obsahuje 
hodně náročné akrobatické prvky 
a vyžaduje zkušené piloty. Výkony 
pilotů v obou kategoriích byly velmi 
dobré, a to se projevilo i na bodování 
rozhodčích. Bodové rozdíly mezi vý-
kony jednotlivých pilotů nebyly velké 
a v jednotlivých kolech se pořadí 
pilotů měnilo. Výsledky z této soutě-
že se pilotům započítávají do jejich 
celoročního bodového ohodnocení. 
V sobotu byla v 8:45 hodin zahájena 
rozprava a předletová příprava a v 9 

hod šel první pilot na start. Soutěž 
byla ukončena v 15 hodin vyhláše-
ním výsledků a předáním pohárů a 
věcných cen, které věnovalo město. 
Jedním z rozhodčích byl mistr re-
publiky a vicemistr Evropy, který s 
modelem předvedl letovou exhibici, 
jež popírala všechny fyzikální zá-
kony. 

Rozhodčí i piloti ocenili velmi 
dobrou přípravu soutěže a těší se 
na podzimní soutěž. Potěšující je, že 
se kromě zkušených borců účastnili 
i tři  piloti žákovského věku. Jeden 
si dokonce odvezl pohár za 3. místo.

Arnošt Vajzr

spojeným s vyplňováním pracov-
ního listu poznali jednotlivé ex-
ponáty ze všech možných stran. 
Všem se nám projektové dny líbily  

a těšíme se na další netradiční zá-
žitky.                     

Lucie Beranová, 
SOU Hubálov

Charita v Hradišti má další 
tři nové elektromobily
V pondělí 6. května bylo v Litoměři-
cích slavnostně předáno do provozu 
devět nových elektromobilů poříze-
ných pro potřeby terénních pečo-
vatelských služeb Diecézní charity 
Litoměřice. Tři z nich putovaly do 
střediska charity v Mnichově Hradi-
šti, zbylých šest bude sloužit v Cho-
mutově a v Liberci.

Jedná se o další krok, kterým 
se Diecézní charita Litoměřice 
snaží modernizovat, zkvalitňovat  
a zefektivňovat terénní pečovatel-
skou službu a současně pokračovat 
v trendu zavádění elektromobilů do 
svého vozového parku. Nové vozy 
byly pořízeny v rámci dvou projektů 
financovaných z Evropských fondů. 

Kvalitní mobilní zázemí zvyšuje 

dostupnosti terénní péče v regionu 
s lepší možností řešení případných 
krizových a nenadálých situací.  
S vozy na čistě elektrický a pluq-in 
hybridní pohon mají již letité zkuše-
nosti pečovatelky ze sesterské Cha-
rity Litoměřice, která již disponuje 
flotilou 22 nízkoemisních vozidel. 

První tři automobily z projektu 
pro náš region jsou červené barvy  
a jezdí v Mnichově Hradišti a okolí 
už od loňského podzimu. Od ny-
nějška tedy můžete v ulicích města 
i okolních obcích potkávat další tři 
nové automobily charity, tentokrát  
v bílé barvě.

Petr Novák,
Mnichovohradišťsko.cz
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Žáci Sokola MH se vzepřeli nepřízni osudu Hasiči SDH Sychrov jsou
na sezónu připraveni

V sobotu 11. května se na fotba-
lovém hřišti ve Veselé uskutečnil  
již 3. ročník závodu ze série Praž-
ská a Středočeská liga TFA 2024 
pod názvem MAPE CUP Českého 
ráje. Jednalo se o ligový závod po-
řádaný soukromými pořadateli (Ma-
rie Tarantová, Petr Loprais a Lukáš 
Záruba), který prověřil dovednosti a 
kondici účastníků z řad profesionál-
ních i dobrovolných hasičů.

Na start se postavilo na osmde-
sát závodníků z osmi krajů, na které 
čekaly tradiční disciplíny hasičské 
soutěže TFA, například překonává-
ní bariéry, manipulace s figurínou, 
výběh do výškové budovy, vynášení 
a vytahování zátěže na konstrukci 
nebo roztažení a smotání hadic na 
čas. Startovné spojené s tombolou 
bylo dobrovolné, přesto se v sobotu 
organizátorům podařilo vybrat krás-
ných 10 tisíc korun. Peníze pak po-
řadatelé ještě před úvodním startem 
předali zástupcům Nadace policistů 
a hasičů – vzájemná pomoc v tísni, 
která akci rovněž podporuje.

Žákovské družstvo Sokola Mnichovo 
Hradiště uspělo v sezóně 2023/2024 
zatím ve všech soutěžích, kterých 
se zúčastnilo. V krajské přeboru 
prohrálo jediný zápas s Duklou Libe-
rec a po sérii 20 výher v A skupině 
jednoznačně získalo titul krajského 
přeborníka kategorie U16M.

Také v Českém poháru U16M 
se naši hráči v české západní sku-
pině udrželi na osmém místě a po 
spojení s moravskou východní sku-
pinou odehráli tři turnaje v druhé os-
mičce, což rezultovalo v umístění na 
celkovém dvanáctém místě po pěti 
turnajích. Jen kvůli absenci tři ze čtyř 
klíčových hráčů na posledním turna-
ji se náš tým propadl na patnáctou 
příčku. S nejistotou jsme ale vyhlí-
želi kvalifikaci na mistrovství ČR, na 
kterou jsme měli v posledních letech 
smůlu. V roce 2022 se nám během 
ní zranil první nahrávač, v loňském 
roce zas kvůli zranění kvalifikaci 
musel vynechat náš hlavní smečař. 
A také letos nás postihly absence. 
Tentokrát na postu blokařů, kde na 
kvalifikaci nemohli hned dva naši 
stabilní blokaři.

Los nás vyslal na kvalifikaci do 
Letovic, kam jsme dorazili v sobotu 

ráno. Hned v prvním utkání jsme 
šli na Karlovarsko, které jsme sice 
loni porazili, ale právě ztracený bod 
s tímto soupeřem nás nakonec stál 
účast na mistrovství. V letošním roce 
byl náš tým ale přeci jen zkušenější 
a v přípravě dobře připravený. Kar-
lovarsko jsme zdolali 2:0 (15,7) a 
poprvé jsme v kabině slavili. Také 
druhý zápas s Baníkem Most jsme 
zvládli bez zaváhání 2:0 (7,11). Ve 
třetím sobotním utkání jsme narazili 
na čtvrtý tým z Českého poháru, VK 

Ostrava, a svedli s ním vyrovnanou 
bitvu. V první sadě jsme se radovali 
po 45 výměnách z poměru 25:20, 
ale ve druhé nás Ostrava jasně 
přehrála 25:11. Ve třetím setu jsme 
vzdorovali až do stavu 11:12, ale dvě 
chybky, jedna naše a jedna rozhod-
čího, nás poslaly do kolen. Přesto 
jsme se za tento výkon rozhodně 
nemuseli stydět. Poslední sobotní 
zápas jsme odehráli proti hlavnímu 
favoritovi, Jiskře Havlíčkův Brod, a 
nenašli jsme recept na účinné po-

dání jejích hráčů. V tomto utkání 
jsme také udělali více nevynucených 
chyb, ale do celkového výsledku se 
nám toto nepromítlo, protože Havlíč-
kův Brod porazil celkem snadno i 
všechny ostatní soupeře.

V nedělních utkáních jsme 
nejprve nastoupili proti VKM Nová 
Paka, tedy proti soupeři nám zná-
mému, ale současně neznámému. 
Viděli jsme ho sice na turnajích Čes-
kého poháru, ale nikdy jsme proti 
němu nehráli. Přesto jsme věřili, že 
ho díky větším herním zkušenostem 
dokážeme udolat. To se také potvr-
dilo a nad Novou Pakou jsme vyhráli 
2:0 (15,20) a mohli jsme slavit po-
stup. Ovšem čekal na nás ještě je-
den těžký soupeř, a to domácí Sokol 
Letovice. Oba sety měly v podstatě 
obdobný průběh, na úvod šly Letovi-
ce do vedení, ale těsně před koncov-
kou jsme se dotáhli a koncovky se 
nám povedlo obě těsně vyhrát, tedy 
2:0 (23,23). Spokojené ale byly oba 
týmy, protože společně postoupily 
do finálového turnaje mistrovství ČR 
do Českých Budějovic.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Sobotní počasí závodníkům 
přálo, někteří soutěžící si však 
doslova sáhli na dno svých sil. Ná-
vštěvníci mohli na vlastní oči vidět 
neskutečné výkony všech závodní-
ků, kteří si zaslouží obdiv… 

Závěrem nechyběl slavnostní 
ceremoniál spojený s předáváním 
cen a pohárů. První místa obsadili 
Jan Procházka z SDH Škvorec (do-
rostenci), Dominik Matouš z HZS Li-
bereckého kraje (muži HZS), Martin 
Halada z SDH Hostinné (muži 35+), 
Josef Mandys z SDH Praha Satalice 
(muži 45+) a Pavla Reichová z SDH 
Praha Satalice (ženy 30+). Z regionu 
uspěl Zdeněk Podzimek z HZS Be-
nátky (3. místo v kategorii muži HZS) 
a Pavlína Dlasková Hoření z SDH 
Příšovice (2. místo v kategorii ženy 
30+). Vítězem se ale stal opravdu 
každý, a to nejen závodníci, orga-
nizátoři či diváci, ale všichni, kteří 
dorazili a pomohli dobré věci.

Jan Vraný,
JV Press

Na skupinové fotografii zleva dole Martin Benda, Jan Škaloud, Michal Kloncko 
a Tomáš Doležal, nahoře trenér Jiří Skřivan, Vít kysela, Vítek Pospíšil, Khasar 
Bayar Baatar a kapitán Tomáš Skřivan.

Rybářský závod Veselá 2024
Tradiční dopolední rybářský závod 
„Veselá“ proběhl v sobotu 4. května 
na pískovně ve Veselé.  Navzdory 
předpovědi počasí od rána svítilo 
sluníčko a nespadla ani kapka. Zá-
vodníci se k prezentaci sjížděli od 
brzkých ranních hodin a v šest hodin 
byl závod zahájen. 

Na první úlovky se nečekalo 
dlouho. Ryby spolupracovaly, ale 
záleželo na tom, jakou taktiku rybá-
ři zvolí. Již v průběhu závodu vážili 
rozhodčí větší ryby. Jednalo se ze-
jména o kapry, kterých bylo více 
než jindy o závodech. Po prvním 
kole pak již rozhodčí vážili komplet-
ní úlovky ve vezírcích soutěžících. 
Přestávku využili všichni k občerst-
vení, o které se postaral Tomáš Erbrt  
a jeho tým Kiosku U Kozáka.  Po 
prvním kole měla ve své kartě zá-
pis téměř polovina startovního pole. 
Někteří měli i přes 10 kg ulovených 
ryb. Úlovky se totiž váží a o vítězi 
rozhoduje součet hmotností. Kdo 
neměl štěstí v prvním kole, mohl 
něco změnit v kole druhém. Jak ale 
říkají samotní závodníci, druhé kolo 

již nebývá tak „akční“. Některým se 
ale podařilo a závodníků bez úlovku 
postupně ubývalo. V půl dvanácté 
byl ohlášen konec závodu. Na řadu 
přišlo vyhlášení a předání cen,  
o které se postaraly Rybářské potře-
by Na Háku, město Mnichovo Hradi-
ště a COOP Mnichovo Hradiště. Me-
diálně nás podpořilo Signál Rádio. 
Tím nejlepším pro rok 2024 se stal 
místní matador Josef Kočí. Hned  
v závěsu skončil další místní rybář, 
Václav Hozák, a na místě třetím pak 
Milan Děček. To byli tři nejlepší, ale 
poděkování zaslouží všichni závod-
níci. 

„Celkem závodníci ulovili 190 kg 
ryb. Rozhodčí vážili i několik kaprů 
s váhou přes 6 kg. Jeden dokonce 
atakoval hranici 10 kg. Počasí i orga-
nizace dopadla na výbornou. Loso-
valo se pomocí aplikace, takže vše 
proběhlo férově. Dlouhodobě vychá-
zíme vstříc i závodníkům. Místa se 
u nás po přestávce nestřídají. Ceny 
máme velice atraktivní, za což děku-
jeme partnerům závodu. To jsou vše 
plusy a pozvánka pro ostatní na dal-

ší ročník,“ zhodnotil na závěr letošní 
klání předseda místní organizace 
ČRS Tomáš Nohynek.

Josef Ďurček,
Český rybářský svaz, 

MO Mnichovo Hradiště

V sobotu 6. dubna se na sychrov-
ském hřišti sešli členové místního 
hasičského sboru a zahájili přípravy 
hřiště na novou sezónu. Po zimní 
pauze je nutné dráhu a její okolí 
připravit na tréninky i na již tradiční 
hasičskou soutěž. 

Muži, stejně jako každý rok, ob-
starali vertikulaci a hnojení travnaté 
plochy, ženy uklidily spadané větve 
a listí z místní lípy a odstranily plevel 
v zámkové dlažbě v areálu. V průbě-
hu práce další členové sboru natírali 
stožáry. 

Na svá místa byly připrave-
ny terče, káď na vodu a základna, 
aby sportovní týmy měly možnost  
v dalších týdnech řádně trénovat na 
letošní seriál Jizerské ligy. V rámci 
přípravy techniky na novou sezónu 
bylo nutné také přezutí pneumatik 
ze zimních na letní, výměna oleje  
v mašině a seřízení ventilů. 

I když počasí bylo aprílové,  
v průběhu práce se vyjasnilo a nako-
nec jsme stihli vše, co bylo v plánu. 

Následující týden naše sportovní 
družstva mohla začít trénovat. Po 
prvních výbězích jsme zjistili, že 
jsme nejspíše přes zimní pauzu nic 
nezapomněli. Avšak následující mě-
síce ukáží, jak se nám bude dařit na 
soutěžích. 

Sezónu jsme započali v polo-
vině května. Budeme rádi, pokud 
nám budete i v letošní sezóně držet 
palce.

A pokud byste měli čas a chuť, 
srdečně vás zveme na hasičskou 
soutěž, která se koná na našem 
domácím hřišti na Sychrově, a to  
v sobotu 8. června. Družstva mužů 
se na startovní čáru postaví v 10 ho-
din, následovat budou družstva žen. 
Předpokládaný konec soutěžního 
klání bude okolo 14. hodiny. Ve stán-
cích se na vás budou těšit již známé 
tváře a jako každý rok nabídneme 
pivo, limonádu či něco dobrého na 
zub.

Štěpánka Volfová, 
SDH Sychrov

Jarní sezóna Klubu českých turistů vrcholí.
Pojďte objevovat krajinu Mnichovohradišťska
V květnu se naplno rozběhla hlavní 
činnost mnichovohradišťského Klu-
bu českých turistů, tedy pořádání vý-
letů po okolí bližším i vzdálenějším. 

Přidat jste se mohli na již tra-
diční prvomájový výlet na Valečov, 
tentokrát poprvé i po nové lávce 
přes dálnici. Nemocnou organizátor-
ku Helenu Pöllovou zastoupila Jitka 
Thorovská a okoukli jsme i „naše“ 
duby u Přestavlckého rybníku. Hon-
za Nohýnek nás s sebou vzal do 
svého oblíbeného Ralska, tentokrát 
do Hradčan s jeho skalními městy 
a pozůstatky pobytu sovětské ar-
mády. Jana Jedličková nás vyvezla 
do Rumburku a Krásné Lípy. Cílem 
byla třeba rumburská loretánská 
kaple, rozhledna Dymník, ale také 
rozkvetlé rododendrony v místních 
zahradách. Tomáš Trkola dostál  
i v uplakaném počasí svému mottu 
„Není špatného počasí, jen špat-
ně oblečeného turisty“ a vyrazil  
i s jednou další odvážnou turistkou 

na novou rozhlednu Hamštejn. I když 
nakonec přiznal, že i z nepromokavé 
bundy se na vrcholu Hamštejn stala 
bunda promokavá. Až po uzávěrce 
červnového Kamelotu mělo proběh-
nout sjíždění Ploučnice, které orga-
nizoval Ondra Šindelář. V plánu jsme 
měli vrátit se na místo činu, kde jsme 
v roce 2020 s Lukášem Umáčeným 
zažili zatím asi nejdobrodružnější  
a doslova „umáčené“ splouvání. 

V květnu se také podařilo díky 
Jednotě bratrské umístit do krajiny 
poslední lavičku, jejímž patronem se 
stal náš mnichovohradišťský odbor 
KČT. Posedět si a kochat se výhledy 
na Ještěd, Káčov či Bezděz můžete 
v aleji mezi Dnebohem a Přestavlky.

Ještě před prázdninovou pau-
zou, v červnu, pro vás chystáme 
také pěknou řádku akcí. Hned  
v neděli 2. června se ve spolupráci 
s městským muzeem vydáme na 
výlet z Březiny, navštívíme mimo 
jiné loukovský a loukovecký kostel, 

sklářskou dílnu, vodní elektrárnu  
a jez v Hubálově. Na druhou stranu 
Jizery se přebrodíme v místě his-
torického brodu a dojdeme zpátky 
až do Mnichova Hradiště. V neděli 
9. června nás Tomáš Trkola pozve 
hned na několik rozhleden v oko-
lí Tanvaldu – budeme mu přát, ač 
jistě dokonale oblečenému, lepší 
počasí. Na víkend 15. a 16. června 
zve Martina Kulíková naše malé tu-
risty na třetí dětský čundr, tentokrát 
se vydáme do krajiny Českého ráje  

a okolí Dolního Bousova – přespíme 
ve zdejším tábořišti „Naše louka“. 
Noc z pátku 21. června na sobotu 
22. června bude nejen jednou z nej-
kratších nocí roku 2024, nocí úplň-
ku, ale také nocí našeho dálkového 
pochodu. Tentokrát vyrazíme s On-
drou Šindelářem z Harrachova zpět 
do Mnichova Hradiště. Přejte nám 
jasnou oblohu a hodně sil na cestě 
domů. 

Pro více informací sledujte náš 
web www.kctmh.cz, facebookové 
stránky www.facebook.com/KCTMn-
Hradiste nebo naše výlepové plochy. 
Své výlety si jistě připraví i seniorská 
sekce. Zde je nejlepší kontaktovat 
Helenu Pöllovou na tel. 737 268 546, 
abyste o žádnou akci, třeba zorgani-
zovanou na poslední chvíli v případě 
hezkého počasí, nepřišli.

Ondřej Šindelář,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Na letišti Hradčany.

Hasiči si na MAPE Cupu 
sáhli na dno svých sil
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Výzva Pěšky do školy se 
bude na podzim opakovat
Po úspěšné loňské premiéře výzvy 
Pěšky do školy se počítá letos v září 
s jejím opakováním. Akce, jejímž cí-
lem je motivovat žáky, studenty i je-
jich rodiče, aby před dojížděním do 
škol automobily dali přednost chůzi 
nebo jízdě na kole, opět podpoří Na-
dační fond ŠKODA AUTO.

Na základě zpětné vazby z pi-

lotního ročníku dozná výzva jistých 
změn. Předně bude důraz kladen 
na dlouhodobost výzvy, aby její opa-
kování mělo vyšší šanci, že přinese 
změnu návyků i po skončení výzvy. 
Organizátoři hodlají během výzvy  
vytipovat problematická místa a zre-
alizovat několik drobných opatření. 
(wes)

Velení uprchlo a poté se ustupující německé 
armádě do cesty postavili povstalci
Ve svátek 1. května se na Masary-
kově náměstí odehrál program, který 
připomněl dramatické květnové dny 
roku 1945.

Ve 14 hodin se mohli diváci 
potěšit pohledem na dámy v šatech  
a dalších oděvech z období první či 
druhé republiky. Přímo na náměstí 
proběhla módní přehlídka, kterou 
připravila Hanna Vignerová a její 
modelky z Příběhu módy. Dámy se 
následně staly aktérkami i druhé 
části programu, která přiblížila di-
vákům napjatou atmosféru května 
1945, kdy se 2. světová válka v Ev-
ropě chýlila ke svému konci.

Po 15. hodině byli diváci v podá-
ní několika desítek členů klubů vo-
jenské historie Schwarzwald a VVP 

INZERCE

V sobotu 20. dubna mnozí z vás 
navštívili nultý ročník Festiválku Na 
Veselce. Rád bych poděkoval všem 
vystupujícím kapelám, zvukařům  
i účinkujícím, kteří na festiválek do-
razili z blízkého, ale i dalekého okolí. 

Zahráli a zazpívali jsme vám 
písně vlastní i přejaté, které se líbily 
nejen nám, ale co je důležité, hlavně 
vám. Mohli jste slyšet písně folkové, 
bluegrassové, bluesové, ale i písně 
jiných žánrů. Mottem festiválku totiž 
bylo, je a bude dělení muziky pouze 
na dvě kategorie: líbí, nebo nelíbí. 
Tu druhou jsme se snažili nehrát. 
O zpestření programu se postarala 
i Jerryho show s bičem. 

Jménem všech účinkujících dě-
kuji za vřelé přijetí a příjemně strá-

vené odpoledne, a to až do hodně 
pozdního večera. A také za vaši 
nečekanou účast i odezvu. Máme 
radost, když vy máte radost.

Pokud se i vy rozhodnete pořá-
dat festival, musím vřele doporučit 
spolupráci s Městským úřadem Ba-
kov nad Jizerou, mnichovohradišť-
ským zpravodajem Kamelot, obcí 
Nová Ves u Bakova a v neposlední 
řadě s restaurací Na Veselce. Děku-
jeme jim za podporu.

Těším se na vás, jménem všech 
pořádajících i účinkujících, na příš-
tím, tentokrát už oficiálním 1. ročníku 
festiválku v roce 2025. Nebojte se, 
včas dáme vědět, čtěte Kamelot.

Vašek Cihlář

Na viděnou na 1. ročníku 
Festiválku Na Veselce

INZERCE

S dopravním provozem
se seznamují i nejmenší

Výuku na dopravním hřišti pro děti  
z Hradiště, Loukovce, Žďáru či 
Kněžmosta zajišťuje Městská policie 
Mnichovo Hradiště. V závěru dubna 
tu přivítala třídy z MŠ Jaselská, dě-
tem dala možnost vyzkoušet nová 

odrážedla a trénovat základy bez-
pečného pohybu na silnici. V květnu 
strážníci na hřišti přivítají také třídy  
z MŠ Mírová a čtvrťáky ze základ-
ních škol, pro které je dopravní vý-
uka povinná. (wes)

Kapitoly z českého 
filmu a televize

Vlasta Burian, Jiří Voskovec a Jan 
Werich, Miroslav Horníček, Žena za 
pultem, Nemocnice na kraji města, 
Třicet případů majora Zemana, ale 
také fenomén bratrů Mašínových 
ve filmu, televizi, literatuře a na di-
vadle. Vzdělávací institut Středo-
českého kraje připravil ve spolupráci  
s přednášejícím Mgr. Milanem Klí-
mou a městem Mnichovo Hradiště 
sérii přednášek, jež jsou součástí 
cyklu Akademie třetího věku Z his-
torie českého filmu a televize. Pětice 
přednášek v celkovém rozsahu 20 
vyučovacích hodin se uskuteční od 
září 2024 do ledna 2025.

Dějištěm přednášek bude KLUB 
Mnichovo Hradiště (Masarykovo 
náměstí 299). Poplatek za semestr 
činí 1000 Kč. Kurz je otevřený ne-
jen seniorům, ale i všem ostatním 
zájemcům. Příjem přihlášek končí  
5. června. (wes)

Revitalizace aleje 
vedoucí ke Káčovu

Letos na podzim ve spolupráci  
s ČSOP Klenice a místními obyvateli 
zrevitalizuje město alej vedoucí od 
zámku směrem na Káčov (její vzdá-
lenější část za silnicí). Dojde k od-
stranění suchých stromů, výsadbě 
90 ovocných stromů a instalaci jed-
né lavičky. Projekt bude podpořen  
z programu Škoda Stromky. Připra-
vujeme také výsadby v polích mezi 
letištěm a Podolím, propojku od Dol-
ců k třešňovce a další. (oš)

Milovice uvedeni do historického 
kontextu – zatímco dobový tisk psal 
na jaře 1945 o strategickém ústupu 
německé armády, obyvatelé pro-
tektorátu už měli jasno, že je konec 
války v dohledu. To potvrdil kvapný 
odjezd nacisických důstojníků z rad-
nice. Čeští povstalci pochopili, že 
nadešla chvíle závěrečného střet-
nutí, a zaútočili na ustupující kolonu 
německých vojáků. Následovala 
přestřelka, příjezd Rudé armády, 
úprk okupantů a zajetí řady z nich. 

Bojová ukázka ilustrovala prů-
běh posledních dnů války tak, jak 
probíhaly na mnoha místech pro-
tektorátu, a vzhledem k množství 
účastníků i vojenské techniky nabíd-
la dramatický zážitek. (wes)

Archiv Kamelotu
Všechna starší čísla zpravodaje 
naleznete v elektronickém archivu 
na webu města www.mnhradiste.cz. 
Procházet je můžete rovněž v mobil-
ní aplikaci Munipolis, kde je Kamelot 
v „chytré“ verzi – doplněn o aktivní 
odkazy. (red)

U radnice proběhl střet nacistů s rudoarmějci. Foto: 5x Zdeněk Cibulka
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KALENDÁR AKCÍˇ

14. ČERVNA, 20:00 TAROT

12. ČERVNA, 19:00 JEDNA NOC

13. ČERVNA, 19:00 FURIOSA: SÁGA ŠÍLENÉHO MAXE

15. ČERVNA, 20:00 SLADKÝ ŽIVOT

16. ČERVNA, 15:00 MACH A ŠEBESTOVÁ NA PRÁZDNINÁCH

19. ČERVNA, 10:00 / DOPOL. PROMÍTÁNÍ PRÁZDNINY S BROUČKEM

KINO

21. ČERVNA, 20:00 CHIMÉRA

19. ČERVNA, 19:00 GABRIELA SOUKALOVÁ: PRAVDA SE POŘÁD VYPLATÍ

20. ČERVNA, 19:00 VŠE O ŽIVOTĚ PO ŽIVOTĚ + BESEDA

22. ČERVNA, 20:00 BACK TO BLACK

23. ČERVNA, 15:00 LASSIE: NOVÉ DOBRODRUŽSTVÍ

26. ČERVNA, 19:00 PAN UČITEL VRACÍ ÚDER

29. ČERVNA, 20:00 PRÁZDNINY S BROUČKEM

27. ČERVNA, 19:00 HORIZONT: AMERICKÁ SÁGA

9. ČERVNA, 18:00, KOSTEL SV. JAKUBA
MUSICA IUVENALIS
11. ČERVNA, 10:00, DENNÍ CENTRUM PRO SENIORY JIZERA
ČAJ O DESÁTÉ S HARMONIKÁŘEM

14. ČERVNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
KASTELÁNSKÉ PROHLÍDKY CELÝM ZÁMKEM

13. ČERVNA, 14:00 AŽ 18:00, DENNÍ CENTRUM PRO SENIORY JIZERA
JAK NA CHYTRÝ TELEFON A TABLET

4. A 11. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
5. A 12. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
6. A 13. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
6. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

7. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
7. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA

9. ČERVNA, 15:00 SYLVANIAN FAMILIES VE FILMU: DÁREK OD FREYI

6. ČERVNA, 19:00 TEN, CO SLAVÍ KAŽDÝ DEN

7. ČERVNA, 20:00 MATKA V TRAPU

5. ČERVNA, 19:00 KRÁLOVSTVÍ PLANETA OPIC

5. ČERVNA, 10:00 / DOPOL. PROMÍTÁNÍ GUMP – JSME DVOJKA

2. ČERVNA, 15:00 GARFIELD VE FILMU

28. ČERVNA, 20:00 IMAGINÁRNÍ PŘÁTELÉ

14. ČERVNA, 17:00, KAPUCÍNSKÝ KLÁŠTER (V LÍPÁCH 151)
MUZEJNÍ NOC 2024 V BÝVALÉM KAPUCÍNSKÉM KLÁŠTEŘE

11. ČERVNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
15. ČERVNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ
3., 10. A 17. ČERVNA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA

8. ČERVNA, 20:00 PRISCILLA

4. A 11. ČERVNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
VALČÍK NA ROZLOUČENOU, ANEB KDO S KOHO!

DO 1. ZÁŘÍ
VÝSTAVA SVATBY NA MNICHOVOHRADIŠŤSKU

27. ČERVNA, KONEC SEMESTRU A ZAČÁTEK PRÁZDNIN

14. ČERVNA, 10:00 SOUROZENECKÉ VZTAHY
25. ČERVNA, 9:30 AŽ 11:30 OTEVÍRÁNÍ LÉTA - PIKNIK

11. ČERVNA, 17:00 TVOŘIVÝ ŽENSKÝ KRUH

4. A 18. ČERVNA, 10:00 KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
7. ČERVNA, 9:30 AŽ 11:30 DĚTSKÝ DEN PRO NEJMENŠÍ
11.ČERVNA, 10:00 PODPŮRNÁ SKUPINA KOJENÍ

15. ČERVNA, V ČASE 11:30 AŽ 13:30 NA MASARYKOVĚ NÁMĚSTÍ
TATRA V ČESKÉM RÁJI

30. ČERVNA, 15:00 JÁ, PADOUCH 4

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Šíp
Seriál o příjmeních, jejichž výskyt 
na Mnichovohradišťsku je hojný, 
pokračuje příspěvkem o nositelích 
příjmení Šíp.

Původ příjmení
Mezi ostatními příjmeními může 

Šíp svojí obyčejností trochu zapad-
nout. Souvisí se šípem – druhem 
střely. V této variantě je datováno již 
v roce 1468. Může být také odvoze-
no od domovního znamení. Zdrob-
nělina Šípek bývá odvozena od plo-
du plané růže. Ve variantách Šípal, 
Šípan, Šípatka jde o název rostliny. 
Další zdrobnělinou je Šipka/Šípka 
(nejstarší záznam už roku 1377). 
Šípaš znamená výprask. Známé 
jsou také varianty Šípoš a Šipula.  
V základní variantě Šíp, o které bude 
tento článek, jsou jeho nositelé nej-
početněji zastoupeni kromě velkých 
měst, jako je Praha a Plzeň, přede-
vším v jižních Čechách, a to na Stra-
konicku a Táborsku. Na Mladobole-
slavsku a Mnichovohradišťsku bylo 
k roku 2016 na 62 nositelů příjmení 
Šípová/Šíp.

První historicky doložení nositelé 
příjmení

Nejstaršími nositeli tohoto jmé-
na v českých zemích jsou šlechtic-
ké rody Šípové z Bránice a Šípové  
z Radůškova. Václav Šíp z Radůš-
kova byl do rytířského stavu dědičně 
povýšen 28. května 1537 Ferdinan-
dem I. Do moravského rytířského 
stavu byl přijat 1538 s výminkou, aby 
se nehněval, když by se mu psalo 
„slovutný panoši“. Rytířský titul totiž 
už používali první jmenovaní, Šípo-
vé z Bránice, a ti chtěli, aby se tak 
od nich rod Šípů z Radůškova odli-
šil. Šípové z Bránice byl starý český 
šlechtický rod. První zmínka o něm 
sahá k roku 1468. Jsou jmenováni 
po vsi Bránice, která se dnes na-
chází na polské straně česko-pol-

ského pomezí, a působili hlavně  
v okolí Opavy. Po třicetileté válce 
jako protestanti emigrovali a dodnes 
žijí po celé Evropě pod poněmče-
ným jménem Schipp von Branitz. 
Spojení měli i s naším krajem –  
v roce 1599 byl Jindřich Šíp z Bráni-
ce hejtmanem na Starých Hradech.

Od Starých Hradů se teď pře-
suňme o 30 km a sedm let dál do vsi 
Bukovina, kde podle záznamu v po-
zemkové knize přebírá Jan Šíp roku 
1606 krčmu od Adama Jelínka se 
souhlasem paní Mandelíny Mladoto-
vé z Labouně. Když roku 1612 kupu-
je Václav Budovec z Budova Bukovi-
nu od paní Mandelíny, zaváže se, že 
vymůže dluhy od poddaných. Mezi 
dlužníky je zmíněn i krčmář bukovin-
ský. Dlužný je celkem 23 kop grošů 
za ryby a čtyři sudy piva. I přes dluh 
vůči vrchnosti se mu podle všeho  
v Bukovině daří a roku 1628 kupuje 
od Matěje Peterky grunt „s povole-
ním urozeného a statečného rytíře 
Fridricha Veseckého z Vesce (...) 
sobě a dědicům svým budoucím“. 
Krčmy se vzdává až z důvodu se-
šlosti věkem roku 1647. Grunt pře-
bírá po svém otci syn Jiřík a roku 
1654 je zmiňován společně s Janem 
Šípem z Ptýrova v berní rule, která 
byla obdobou dnešních sčítání lidu 
v době po třicetileté válce (byla však 
sestavena pro daňové účely, zahr-
novala tedy pouze držitele majetku, 
nikoliv veškeré obyvatelstvo). I díky 
tomuto sčítání víme, že v Čechách 
bylo cca 22 nositelů příjmení Šíp  
a pouze dva z Mnichovohradišť-
ska, další nejbližší jmenovec byl až  
v Praze. Ostatní byli z míst vzdále-
ných více než 100 km, tudíž se dá 
předpokládat, že velká část dneš-
ních nositelů tohoto příjmení v na-
šem okolí mohou být potomci těchto 
výše zmíněných. Jaký byl další osud 
Šípů z Ptýrova a jestli byli rodově 
spřízněni s těmi z Bukoviny, zatím 

2.ČERVNA, 7:45, SRAZ NA VLAKOVÉM NÁDRAŽÍ
VLASTIVĚDNÝ VÝLET S MUZEEM A KČT MN. HRADIŠTĚ

15. ČERVNA, 12:00, ZAHRADA (PALACKÉHO 236)
ZAHRADA DAY
16. ČERVNA, 9:00, ZÁMEK SVIJANY
ZÁMECKÉ SLAVNOSTI
17. ČERVNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA
22. ČERVNA, 10:00, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
OTEVŘENÍ VÝSTAVY O ADAMOVI ZALUŽANSKÉM ZE ZALUŽAN

5. A 19. ČERVNA, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTSKÉHO ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ

25. ČERVNA, 6:30 ODJEZD OD ZDRAVOTNÍHO STŘEDISKA
SENIORSKÝ VÝLET: CHYŠE, KRAKOVEC

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

OSTATNÍ

DIVADLO

CENTRUM NÁRUČ

MUZEUM

nevíme, zato víme, že v Bukovině se 
rodině Šípových dařilo a postupně 
ve vsi obhospodařovali i další grun-
ty. Někde doosidlovali zpustlá stave-
ní po třicetileté válce, do některých 
se přiženili.

Z kroniky Horní Bukoviny
Díky Aloisi Šimonovi (zmíně-

nému v článku o příjmení Šimon 
v minulém čísle Kamelotu) a jeho 
kronice obce Bukovina máme lepší 
vhled do života v obci a o tom, jakou 
roli v ní hráli Šípové.

Například se v ní píše o vy-
šetřování krádeže čtyř pytlů obilí  
6. března 1812 v bukovinském dvo-

ře, které se měli dopustit „mlatci obilí 
a šafářka“. Ještě týž den bylo vše vy-
šetřeno u rychtáře Jiříka Zikmunda 
za přítomnosti konšela Jiříka Šípa 
a dvou úředníků. Tresty byly několik 
ran buď metlou v případě rychtářky, 
nebo holí v případě mlatců, a všich-
ni k tomu dostali do 14 dnů žaláře  
a těžší práci, někteří ji museli od-
vést v železech. Zajímavostí je, že 
příjmení Šíp můžeme kromě strany 
práva číst i na straně odsouzených. 
Mezi čtrnácti jmény odsouzených 
výtečníků čteme i jméno Josefa 
Šípa, ten si vysloužil osm dní arestu 
a těžší práci.

Samostatnou kapitolou je při-

jímání mladých hospodářů mezi 
sousedy, při kterém mladý hospodář 
musel „zaplatiti příjemné do soused-
stva, ze kterého je v hospodě pohoš-
těna shromážděná obec… Rozjaře-
ní hospodáři často vypili více, než 
přijatý soused zaplatil, nedoplatek 
útraty musela pak vyrovnávati obec,“ 
konstatuje v kronice učitel Šimon. 
Mezi přijatými hospodáři v letech 
1825–1846 jsou kromě jiných i Josef 
Šíp z čp. 6, Jan Šíp z čp. 16, Jiří Šíp 
z čp. 17 a Václav Šíp z čp. 20. 

Jan Šíp z domu číslo 16 je i prv-
ní ze svých jmenovců, který se 28. 
října 1847 vykupuje z roboty.

Anna Šípová na stranách kro-
niky vzpomíná na svoji svatbu z 21. 
června 1881, při které se ještě dodr-
žovaly staročeské svatební zvyklos-
ti. Také barvitě popisuje kroje, které 
se nosily kolem roku 1880.

Asi nejsmutnější částí kroniky je 
ta o Velké válce. Ta čekala na dva 
brance narozené v Bosni, ale s do-
movským právem v Bukovině. Josef 
Šíp (* 1890) a Jaroslav Šíp (* 1892) 
byli na vojně ještě před válkou, první 
od roku 1911 a druhý od roku 1913, 
vojenskou službu si tak prodloužili 
ještě o válečné útrapy. Dalším vojá-
kem Velké války byl obuvník Franti-
šek Šíp z Hlínoviště s domovským 
právem v Bílé Hlíně (* 5. března 
1892). Byl zajat jako příslušník 10. 
zeměbraneckého pluku v Komár-
ně. Na konci roku 1917 se dostal  
k 8. pluku Československých legií  
v Rusku, ale tam vydržel jen chvíli  
a v dubnu 1918 dezertoval.

Migrace do dalších vsí a měst  
v okolí

Někteří z rodu se rozhodnou 
hledat štěstí i v jiných městech  
a vesnicích v okolí Bukoviny. Mezi 
prvními byla obec Veselá, kam podle 
záznamu z roku 1640 v pozemkové 
knize vyplácí Jiří Šíp Jana Šípa, nej-

spíše svého bratra.
V Nové Vsi se jméno Šíp ob-

jevuje na přelomu 18. a 19. století, 
nejprve v domě s číslem popisným 
8 poté v čísle 9. Jsou uváděni jako 
chalupníci, popřípadě jako domká-
ři. O čtyři generace později se část 
rodiny přesouvá dále do Malé Bělé. 
Tam se usídluje i jedna větev rodiny 
z Horní Bukoviny. Potkávají se tak 
v jedné vsi příbuzní jmenovci, kteří 
žili minimálně sto let odděleně. Jiní 
to z Bukoviny vzali přes Chlumín, 
Násedlnici, Koprník a Valdštýnsko 
až do Podhradí. Tato cesta dlouhá 
60 kilometrů jim trvala několik gene-
rací. Není možné se tu rozepisovat 
o jednotlivých členech rozrodu Ší-
pových a místech, kde žili. Byli mezi 
nimi především sedláci a menší ze-
mědělci, ale také hostinští, tak jako 
první Jan. Ale hostinský byl i Fran-
tišek Šíp, který nejprve roznáší pivo  
v hostinci v Nové Vsi u Branžeže, 
aby se nakonec přesunul do Bílé 
Hlíny, kde se usídlil natrvalo. V Kláš-
teře Hradišti se do hospody přiženil 
Josef Šíp a na přelomu 19. a 20. sto-
letí se ujímá i hospodaření na mlýně. 
Častým zaměstnáním je i topič, ať už  
v kotelně či na lokomotivě, a dokon-
ce i na torpédovém člunu za první 
světové války. Ale byli mezi nimi  
i obyčejní námezdní dělníci, zedníci, 
hajný nebo i bakovský obecní pasák 
ovcí František Šíp.                  ...12

Před dílnou obuvníka Františka Šípa v Malé Bělé čp. 23.

Textař a moderátor Karel Šíp. Hlasatelka Marie Retková, roz. Šípová.

Erb šlechtického rodu Šípů z Bránice.

11. ČERVNA, 17:30, VESELÁ, DŮM LUDMILA
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

7. ČERVNA, 18:00 AŽ 22:00, MNICHOVOHRADIŠŤSKO
NOC KOSTELŮ
8. ČERVNA, 10:00, SYCHROV
KÁČOVSKÝ POHÁR V HASIČSKÉM SPORTU
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Školní program v muzeu

Na konec školního roku připravilo 
Muzeum města Mnichovo Hradiště  
tematický program pro žáky 1. stup-
ně místních i okolních základních 
škol. Žáci byli vždy rozděleni na tři 
skupiny. Postupně si prohlédli výsta-
vu o svatbách a posléze si v expo-
zicích muzea prakticky vyzkoušeli 
jednotlivá připravená témata.

Skupina, která měla zázemí 
v místnosti s modelem Drábských 
světniček, se nejprve dozvěděla 
zajímavosti o životě ornitologa Al-
fréda Hořice, zhlédla videoukázky 
ze života ptactva a poté i dané ptáky 
v místnosti hledala a poznávala na 
vystavených exponátech, které po-
chází právě od pana Hořice. Druhou 
částí programu v této místnosti bylo 
poslouchání pověsti o obru Drábovi, 
kterou mimochodem krásně namlu-
vil herec Štěpán Tuček, a hledání 
pokladu.

Druhá skupinka dětí se zatím 
v expozici národopisu věnovala té-
matu „rok na vsi“. Pomocí křížovek, 
obrázků zvyků a slavností se děti 
seznámily s činnostmi, které se běž-
ně v minulosti na vesnicích dělaly.  
A zjistily, že mnoho z nich přetrvává 
až do dnešní doby. Žáci si zde také 
zahráli hru kuličky, zkoušeli roztočit 
dřevěnou káču a poznávali luštěniny.

Poslední skupina žáků mezitím 
pobývala v měšťanském salonku, 
kde byla na návštěvě u pana Ženíš-
ka. Nejprve se děti učily, jak správně 
slavnostně prostřít stůl. Poté prostře-
ly sami sobě, usadily se do křesílek, 
dostaly šálek ovocného čaje a na 
talířek sušenky. Během stolování 
se děti dozvěděly informace o třech 
osobnostech Mnichova Hradiště. Po-
vídali si o malíři, divadelním autorovi  
a fotografovi Bedřichu Ženíškovi. 
Prohlédli si dřevěný hoboj ze sbírky 
muzea a poslechli si hudební na-
hrávku světově uznávaného hobo-
jisty Jiřího Tancibudka. Návštěvu sa-
lonku zakončilo povídání o pěvkyni  
a učitelce zpěvu Marii Červové, která 
si během své pěvecké kariéry zazpí-
vala dokonce Mařenku ve Smetano-
vě Prodané nevěstě. I z této opery 
děti slyšely hudební ukázku.

Za odborné vedení školního 
programu pro žáky 1. – 5. třídy zá-
kladních škol moc děkujeme Aleně 
Bajerové, Aleně Bukvičkové, Evě 
Koutové, Jitce Mazánkové, Hele-
ně Pöllové a Miroslavě Rydvalové.  
A všem školním třídám děkujeme za 
návštěvu.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

Osobnost Adama Zalužanského
přiblíží panelová výstava

110. výročí sarajevského atentátu
dostný, byl velmi smutný, neb jako 
hromová rána rozlétla se dne 28. 
června 1914 do všech končin říše 
zdrcující zpráva, že následník trůnu 
Jeho cís. a Král. Výsost arcivévoda 
František Ferdinand a jeho jasná 
choť Žofie vévodkyně z Hohenber-
gu zavražděni byli v Sarajevě. Tato 
tragická událost dotýkající se zvláště 
srdce našeho stařičkého mocnáře, 
naplnila bolem veškeré obyvatelstvo 
říše, dotekla se současně i srdíček 
mládeže, jež jevila hlubokou účast 
se vznešenými ubohými siroty.

Dne 30. června o 8. hod. ranní 
slouženy byly v děkanském kostele 
z příčiny vylíčené smuteční školní 
služby Boží, jichž zúčastnila se veš-
kerá školní mládež s učitelstvem. 
Přede mší sv. na školním cvičišti 
promluvil k mládeži řiditel a vylíčil 
jí příčinu všeobecného smutku. Po 

Před 110 lety, 28. června 1914, 
zahynul v Sarajevu při atentátu ná-
sledník rakousko-uherského trůnu 
František Ferdinand d‘Este se svou 
ženou Žofií. Je všeobecně známo, 
že tato událost se stala záminkou 
pro vyhlášení války Srbsku a vedla 
k rozpoutání tzv. Velké války, kterou 
dnes nazýváme první světovou. Mni-
chovohradišťská městská kronika 
událost v Sarajevu zmiňuje pouze 
okrajově, věnuje se až událostem 
červencovým spjatým s vyhlášením 
války a s mobilizací. Jak informaci 
přijali mnichovohradišťští občané se 
tedy v kronice nedozvíme, hledali 
jsme proto v kronikách školních. 
Jejich pisatelé byli přece jen trochu 
sdílnější.

Jan Vítek, ředitel měšťanské 
školy zachytil událost těmito slovy:

„Konec školního roku, jindy ra-

mši svaté pak projevili učit. sborové 
nejhlubší svou soustrast panu c.k. 
okresnímu hejtmanovi.“

Řídící učitel školy ve Veselé 
Josef Koťátko zapsal do školní pa-
mětnice:

„Dne 29. června1914 v ranních 
hodinách dopoledních šířila se mezi 
lidmi hrůzná zvěsť, že předcháze-
jícího dne následník trůnu, J. V. ar-
cikníže František Ferdinand de Este 
a jeho choť paní vévodkyně Žofie  
z Hohenbergu stali se obětí vražed-
ného útoku v Sarajevě. Této zprávě 
nechtěl nikdo uvěřiti, až časopisy  
v krátké době smutnou zprávu tu po-
tvrdily. Každý jevil velký bol nad ze-
mřelými, nad jejich osiřelými dítkami 
i nad stařičkým naším panovníkem, 
kterémuž bylo po jiných krutých ra-
nách i tuto bolest trpěti. Správce 
školy zúčastnil se projevu soustrasti 

vysloveného učitelstvem zdejšího 
okresu panu c. k. okresnímu hejt-
manovi za tím účelem, aby projev 
nejhlubší a nejuctivější soustrasti 
tlumočen byl na stupních trůnu.

Dne 30. června shromáždila se 
mládež ve škole, aby s učiteli šla 
k závěrečné mši svaté do chrámu 
Páně bakovského. Správce školy 
vylíčil žákům vhodnou řečí krutou 
událost o zavražděném následníku 
trůnu a jeho choti a vyzval žáky, aby 
v kostele se modlili za zemřelé a aby 
útěchy přáli císaři Pánu Františku 
Josefu I. a osiřelým dítkám. Děkova-
cí služby Boží postrádaly tentokráte 
všeho slavnostního rázu.“

Jana Dumková, 
Muzeum města Mn. Hradiště

Téma svateb na Mnichovohradišťsku 
jsme otevřeli už v roce loňském, kdy 
probíhala tzv. svatební výzva. Pro-
sili jsme během ní obyvatele města  
o zapůjčení, případně věnování 
svatebních fotografií. Kdyby ještě 
kdokoli z vás chtěl svatební fotogra-
fie nebo svatební oznámení muzeu 
darovat, kontaktujte nás. Už sice ne-
budou použity na aktuální výstavu, 
ale pomohou rozšířit dané fondy. 

Svateb Hradišťáků na fotografi-
ích se nakonec sešly desítky. Dato-
vané jsou od roku 1880 až do 90. let 
20. století. V mnoha případech jsme 
k fotografii dostali, případně nám 
bylo zapůjčeno, svatební oznáme-
ní, blahopřání ke sňatku, a dokonce  
i snubní prsteny. Nebyli jsme ochu-
zeni ani o četné zajímavé vzpo-
mínky, které svatebčanům na jejich 
významný den zůstaly. Každopádně 
ne vždy se podařilo zjistit, kdo je 
na fotografii zachycen, případně se 
jména osob předávala po generace 
ne úplně správně napsaná, někdy 
už nebylo známé datum události. 
Toto je ale pro nás výzva. I takové 
fotografie byly do letošní výstavy 
zařazeny, protože se občas stane, 
že některý z návštěvníků osoby na 
fotografiích pozná, a jména a další 
údaje tak můžeme doplnit.

Při předávání fotografií se tu  
a tam jejich majitelé zmínili, že 
mají doma schované i šaty. Dále 

se nabídla paní Hanna Vignerová  
z Příběhu módy, že by mohla ze své 
sbírky zapůjčit šaty nevěst, družiček, 
svatební doplňky nebo repliky kytic. 
S prosbou o zápůjčku svatebních 
šatů místních nevěst jsme oslovili 
i dvě nejbližší muzea, turnovské  
a mladoboleslavské. Nakonec se 
nám na letošní svatební výstavu  
v muzeu fyzicky sešly více než tři de-
sítky šatů nevěst v různých barvách, 
několik malinkých šatů družiček  
a vystavili jsme i pár obleků ženichů. 

Ve sbírce našeho muzea máme 
uloženo mnoho svatebních oznáme-
ní, blahopřání, ale i pánský svatební 
oblek, svatební dary či věno budoucí 
nevěsty. A i tyto předměty jsme se 
rozhodli vystavit a ukázat.

Textové podklady pro výstavní 

Až do září žije městské muzeum svatbami

panely připravila historička Mgr. Bc. 
Lenka Křížová, Ph.D, autorkou textů 
o svatebním oděvu je Hanna Vigne-
rová.

Přijďte se i vy na výstavu po-
dívat. Třeba někoho na svatebních 
fotkách poznáte. Je to také možnost, 
jak ukázat svým potomkům, v jakých 
šatech se vdávala jejich maminka, 
babička, prababička. Pro někoho to 
může být i příležitostí zavzpomínat 
na šťastné chvíle. Výstava je přístup-
na do 1. září 2024, od úterý do nedě-
le od 9 do 16 hodin. Plné vstupné je 
50 Kč, snížené 30 Kč.

Z doprovodných programů již  
v dubnu v rámci vernisáže proběh-
la velmi zajímavá přednáška PhDr. 
Aleny Nachtmannové, PhD. o sva-
tebních zvycích, v květnu pak speci-

ální komentovaná prohlídka výstavy 
s Mgr. Bc. Lenkou Křížovou, PhD. 
Květen jsme ukončili stylovou módní 
přehlídkou šatů, kterou pro nás při-
pravila paní Hanna Vignerová a mo-
delky z jejího Příběhu módy. Módní 
přehlídku svatebních a historických 
šatů budeme opakovat ještě v sobo-
tu 24. srpna (od 10 a 14 hodin).

V červnu nás čekají dvě nesva-
tební akce. V neděli 2. června jdeme 
na pěší výlet do Loukovce a Hubá-
lova, v pátek 14. června pořádáme 
Muzejní noc (od 17 do 22 hodin  
v bývalém kapucínském klášteře  
v Mnichově Hradišti). Pro děti máme 
připraveny oblíbené truhlářské díl-
ničky s Jednotou bratrskou, a to na 
dvě prázdninové soboty, 20. červen-
ce a 17. srpna. Podrobný program  
a více informací ke všem našim 
akcím najdete na webu muzea, na 
Instagramu nebo Facebooku.

A protože letos svatbami žijeme 
nejen v práci, ale někteří z nás i ve 
svém osobním životě, nepodepisuji 
už tento článek jako Lucie Holečko-
vá. Od posledního květnového dne 
se se mnou budete setkávat pod 
mým novým příjmením. V mnichovo-
hradišťském muzeu a na dalších na-
šich akcích se na všechny návštěv-
níky spolu s kolegy už moc těšíme.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

V sobotu 22. června v 10 hodin pro-
běhne slavnostní otevření venkov-
ní panelové výstavy, která přiblíží 
život a dílo Adama Zalužanského 
ze Zalužan. Tento významný lékař, 
botanik, pedagog a rektor Karlovy 
univerzity se narodil v našem městě 
pravděpodobně v roce 1555, ale pro 
naše občany je zatím osobou spíše 
neznámou. 

Výstavu iniciovali a ve spolu-
práci s městským muzeem připravili 
pracovníci Akademie věd ČR, v.v.i. 
Jmenovitě prof. PhDr. Martin Holý, 
Ph.D., ředitel historického ústavu 
Akademie věd ČR, a prof. RNDr. 
David Honys, Ph.D. z Ústavu expe-
rimentální botaniky Akademie věd 
ČR, jehož rodinné kořeny také saha-
jí do Mnichova Hradiště. (jd)
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záběry z dronu 

Omluva Nábytku 
HONZA

INZERCE

Nábytek HONZA se po 31 letech 
přestěhoval. O novém působišti za-
vedené rodinné firmy jste se mohli 
dočíst více v květnovém Kamelotu. 
Redakce zpravodaje se však musí 
omluvit za chybně uveřejněný inze-
rát v květnovém čísle. Ve vydání se 
měl objevit přiložený inzerát s ak-
tuálními kontaktními informacemi a 
odkazem na prohlídku prodejny na-
snímanou dronem. Omlouváme se a 
přejeme, ať se na nové adrese daří!

INZERCE

INZERCE

INZERCE

Kamelot: 
zpravodaj města Mnichovo Hradiště  

zapsán do evidence periodického tisku  
Reg. č.: MK ČR E 19893

číslo 6/2024, náklad 4070 ks
vychází 1. června 2024

jako měsíčník vydává město Mnichovo Hradiště, 
Masarykovo náměstí 1, 

295 21 Mnichovo Hradiště 
IČ: 00238309

Šéfredaktor: Mgr. Martin Weiss
telefon: 606 635 289, e-mail: kamelot@mnhradiste.cz

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Šíp
...dokončení ze strany 10 

Rozšíření rodu (v závorce je uve-
dena první dohledaná zmínka  
o příjmení v dané obci):

Bukovina (1606), Veselá (1640), 
Ptýrov (1654), Klášter (1687), Jivina 
(1713), Mnichovo Hradiště (1732), 
Kruhy (1733), Přestavlky (1752), 
Dolní Bukovina/Podbukovina (1799), 
Nová Ves u Bakova (1802), Chlumín 
(1831), Lítkovice (1841), Bílá Hlína 
(1851), Násedlnice (1858), Mladá 
Boleslav (1870), Koprník (1888), 
Nová Ves u Branžeže (1904), Pod-
hradí (1914).

Významní nositelé příjmení
Dnes je asi nejznámější osob-

ností herec, muzikant a textař, ale 
nyní především moderátor Karel Šíp. 
Možná překvapivou informací je, že 
toto příjmení má díky umělecké kari-
éře svého otce Karla Huga Feuerfei-
la, který se nechal po druhé světové 
válce přejmenovat na pro českého 
diváka lépe znějící příjmení Šíp.

Další známou osobností, tento-
krát už spřízněnou s naším krajem, 
je Marie Retková, za svobodna Ší-
pová. Dlouholetá hlasatelka Česko-

slovenské a České televize a také 
držitelka několika cen TýTý. Její 
pradědeček Václav Šíp byl řídícím 
učitelem ve Vestci pod Kozákovem, 
kde také založil 1. srpna 1888 hasič-
ský sbor a byl jeho prvním velitelem. 
Ve stejném roce se mu narodil syn 
Ladislav, který se později stal odbo-
rovým radou na ministerstvu školství 
a osvěty v Praze. Nejstarší předky 
moderátorky Marie Retkové se zatím 
povedlo dopátrat v Pěčicích v polovi-
ně 18. století.

Výzkum rodu pomocí DNA testů
V dnešní době se nemusíme 

odkazovat jen na matriční záznamy, 
současný nástup genetické genea-
logie a dostupnost kvalitních DNA 
testů nám umožňuje propojovat jed-
notlivé linie a zkoumat původ předků 
daleko do minulosti. Pomáhají nám 
vyvracet falešnou paternitu a dáva-
jí nám možnost ověřovat správnost 
matričních záznamů. Díky proběh-
lým testům můžeme předpokládat, 
že přímá mužská linie Šípů z Buko-
viny patří do západoevropské hap-
loskupiny R1b. Společné mužské 
předky má s archeologickými nálezy 
spojovanými s vikingskou kulturou  

v Dánsku nebo se středověkými vy-
kopávkami především z Anglie, ale 
také z Německa, Dánska, Skandi-
návie, Nizozemí a Maďarska. Zají-
mavou perličkou může být společ-
ný předek okolo roku 1350 př. n. l.  
s držitelem Nobelovy ceny za litera-
turu Ernestem Hemingwayem. Ge-
neticky nejblíže máme dnes k mu-
žům žijícím ve Švédsku, což může 
být způsobeno přirozenou migrací, 
ale mohla by tím být vinna i gene-
tická zkratka v podobě švédského 
vojáka za třicetileté války. Ať už je to 
jakkoliv, může nám další testování 
odpovědět na některé otázky v ge-
neticko-genealogickém pátrání.

Rád bych touto cestou poděko-
val Mirku Kolocovi, který mi pomohl 
s dohledáním a hlavně přečtením 
nejstarších dokumentů, Jaromíru 
Jermářovi, který mě neustále záso-
buje informacemi o Šípech z okolí 
Bílé Hlíny, a v neposlední řadě také 
Petru Novákovi, bez kterého by tento 
text ani nevznikl.

Jakub Šíp, 
Mnichovohradišťský spolek 

genealogů

Folklorní festival vyšel napoprvé...

Atmosféru 11. ročníku Pojizerského folklorního festivalu zachytili Michal Kvapil a Pavel Bajer.


